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وزیر امور اقتصادی و دارایی:

حذف سه صفر از پول ملی  را 
اصلاحی ضروری می دانم

به دنبال اظهاراتی که در روزهای قبل از سوی برخی مسئولان درباره حذف سه صفر از 
پول ملی مطرح شده است، طیب نیا به ایسنا توضیح داده است که حذف سه صفر از پول 
ملی را ضروری می داند، ولی معتقد است باید در شرایط بهتری این اقدام صورت گیرد.  
وزیر امور اقتصادی و دارایی در گفت وگو با ایسنا، درباره سخنانی که در روزهای اخیر 
درباره حذف سه صفر از پول ملی مطرح شده است، بیان کرد: من نیز حذف سه صفر را 
اصلاحی ضروری می دانم که باید در آینده صورت بگیرد، ولی اکنون زمان آن فرا نرسیده 
است. او درباره زمان حذف سه صفر از پول ملی توضیح داد: به نظر من زمان حذف 
صفرها از پول ملی وقتی فرا می رسد که بتوانیم تورم اقتصاد ایران را مهار کرده و به یک 
وضعیت پایدار برسیم، وقتی به وضعیت پایدار رسیدیم ان شاالله بعد از آن برای حذف سه 
صفر از پول ملی اقدام خواهد شد، به هر حال تاکید می کنم که اکنون زمان آن نیست. 
به گزارش ایسنا،  چندی پیش حسین قضاوی معاون بانک، بیمه و شرکت های دولتی 
وزارت اقتصاد و غلامرضا مصباحی مقدم عضو شورای عالی بورس و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام پیشنهاد حذف سه صفر از پول ملی را مطرح کرده اند، پیشنهادی که 
به گفته قضاوی فقط از جانب آن ها بوده است و هنوز در سطح کلان کشور درباره آن 
تصمیم گیری نشده، به این ترتیب دولت می تواند درباره این تصمیم به اجماع برسد یا 
خیر. حذف سه صفر از پول ملی اتفاقی است که در برخی از کشورها مانند ترکیه پیش تر 
اتفاق افتاده است. شاید مهم ترین هدفی که برای حذف صفر از پول ملی بر شمرده 
می شود این است که حساب  و کتاب های مردم راحت تر صورت بگیرد.   البته دلایل 
دیگری هم برای آن برشمرده اند مثلا اینکه از نظر روانی جامعه احساس نکند که تورم 
سنگینی را متحمل و پول ملی بی ارزش است. البته حذف صفرها به تنهایی نمی تواند  
تاثیری بر کاهش نرخ تورم داشته باشد، بنابراین انتظار کاهش نرخ تورم با حذف صفرها 
بیهوده است و در واقع تغییرات فرمی، شکلی و روبنایی نمی تواند بر تورم تاثیرگذار شود.  
با این حال اجرای این طرح هزینه بر و نیازمند تغییرات گسترده در نظام پولی کشور است. 
به این معنا که ابتدا باید تمام اسکناس ها و سکه های موجود جمع شده و با اسکناس ها 
و سکه های جدید جایگزین شوند و ضمن اینکه دستگاه های خودپرداز نیز باید متناسب 

با سیستم جدید کار کنند.
کارشناسان چه می گویند؟ 

 به نظر می رسد اجماع کارشناسان نیز بر این است که حذف صفرها از پول ملی صورت 
بگیرد و با توجه به اینکه در نهایت خارج کردن پول رایج از نظام پولی کشور و جایگزینی 
آن کاری دشوار و پر هزینه است نظر کارشناسی بر این است که اگر قرار است حذف 
صفرها از پول ملی صورت بگیرد باید اولا تعداد بیشتری از صفرها مثلا چهار صفر حذف 
شود و سپس این اقدام در شرایط ثبات اقتصادی محقق شود. در این زمینه کامران 
ندری در گفت وگو با ایسنا،   توضیح داد: معمولا کشورهایی برای حذف صفر از پول ملی 
خود اقدام می کنند که تورم مزمن و طولانی مدت داشته اند تصمیم  گرفته اند سه صفر 
یا شش صفر را از پول ملی خود حذف کنند ایران هم شرایط مشابهی را گذرانده است، 
ولی در نظر داشته باشید که چنین اقدامی زمان بر و پر هزینه است. وی توضیح داد: برای 
حذف صفرها از پول ملی، اسکناس و مسکوت در گردش باید خارج شود و پول جدید 
جایگزین شود که هم زمان بر و هم هزینه بر است. بنابراین وقتی دولت چنین کاری 
می کند و هزینه های آن را می پذیرد طبیعتا تلاش می کنند تعداد صفرهایی بیشتری 
حذف شود تا محاسبات ساده تر شود و احیانا اگر تورم هایی اتفاق افتاد در رقم های پایین 
تا حدودی قابل تحمل باشد، بنابران بهتر است تعداد بیشتری از صفرها حذف شود و در 
شرایط کنونی به نظر من حذف چهار صفر از پول ملی امکان پذیر باشد. معاون پژوهشی 
پژوهشکده پولی و بانکی در این زمینه توضیح داد: البته موضوعی که نباید از آن غافل 
ماند این است که برای حذف صفرها از پول ملی پیش زمینه هایی لازم است که باید 
محقق شود. ابتدا اینکه تورم به دلیل انضباط پولی نهادینه شده و به صورت ساختاری 

مهار شده باشد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 110 هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید در 
کشور پرداخت شد 

وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: تاکنون 110 هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق 
تولید به 16 هزار واحد کوچک و متوسط در سراسر کشور پرداخت شده است. 

محمدرضا نعمت زاده روز یکشنبه در ستاد اقتصاد مقاومتی و کارگروه رفع موانع تولید 
گیلان در رشت با بیان اینکه هدف از پرداخت تسهیلات رونق تولید فقط توزیع پول 
نیست، گفت: به منظور بررسی نحوه  هزینه کرد تسهیلات دریافتی، نظام شفاف نظارتی 

طراحی شده تا مبالغ پرداختی در خدمت تولید و ایجاد اشتغال باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به حمایت رهبر معظم انقلاب درباره رونق تولید 
صنایع خرد و متوسط بیان داشت: پس از تأکیدات ایشان، همکاری نهادهای مختلف 
در زمینه پرداخت این تسهیلات سرعت گرفت. وی با اشاره به اهتمام دولت در بخش 
احیای واحدهای نیمه راکد و افزایش ظرفیت واحدهای کنونی تصریح کرد: امیدواریم 
با توجه به روندی که در پیش گرفته ایم، بتوانیم نزد رهبر معظم انقلاب و مردم ایران 
اسلامی سرافراز باشیم. نعمت زاده با بیان اینکه با ابلاغ آئین نامه راه اندازی کارگروه های 
تسهیل و رفع موانع تولید، مجموعه  فعالیت های این بخش در استان ها از هدفمندی 
خاصی برخوردار شد، گفت: در اجرای این طرح بار سنگینی بر دوش استانداران بود و 
بیش از 20 تا 30 درصد وقت آنان، صرف مسائل مرتبط با رفع موانع تولید شد. وی با 
بیان اینکه در گیلان در زمینه رفع موانع تولید جز همکاری چیز دیگری ندیدیم، اظهار 
کرد: از استاندار گیلان که از استانداران موفق است، به دلیل نتایج مثبت این کارگروه 
تشکر می کنم. وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: از ابتدای امسال تاکنون، 849 واحد 
صنعتی خرد و متوسط گیلان، پنج هزار میلیارد ریال تسهیلات دریافت کرده اند. وی 
تصریح کرد: از این تعداد 559 واحد در قالب طرح رونق تولید و 290 واحد نیز از منابع 

داخلی بانک ها تسهیلات دریافت کردند. 

وقتی مزیت رقابتی صنایع خودروسازی ایران تحت الشعاع قرار می گیرد 

نیروی کار مازاد،  چالش صنایع خودروسازی ایران 
 گزارش مرکز پژوهش های مجلس حاکی از آن 
است که اگرچه میانگین دستمزد در بخش تولید 
خودرو پایین است، اما به دلیل نیروی کار مازاد فراوان 
و عدم امکان تعدیل نیروهای مازاد، مزیت دستمزد 
پایین می تواند مزیت رقابتی صنایع خودروسازی ایران 

را تحت الشعاع خود قرار دهد.
به گزارش خبرآنلاین، صنعت خودروسازی ایران، 
پس از صنعت نفت بزرگ ترین صنعت در ایران است 
و می توان گفت، یکی از مهم ترین صنایعی است که 
نقش قابل ملاحظه ای در رشد اقتصادی داشته است. 
اما انحصار در صنعت خودروی ایران، تاکنون منجر 
به ایجاد بازار تک قطبی و در نتیجه کاهش کیفیت و 
افزایش بی رویه قیمت محصولات شده است. دو قطب 
خودروسازی ایران یعنی ایران خودرو و سایپا در راس 

فهرست انحصارگران قرار دارند.
گزارش موسسه جهانی مکنزی در زمینه صنعت 
تولیدکنندگان  که  می دهد  نشان  ایران  خودروی 
داخلی صنعت خودرو 90 درصد بازار داخلی ایران 
داخلی،  تولیدکننده  دو  که  می دهند  پوشش  را 
بازار  از  درصدی  سهم 81  با  سایپا،  و  ایران خودرو 
در سال 2014، عمده بازیگران این بخش هستند. 
بخش خودروی ایران دهمین صنعت کشور از لحاظ 
ارزش افزوده ناخالص است و بالاتر از بخش های تامین 
مالی و بانکداری، خدمات عمومی، فناوری اطلاعات و 

ارتباطات و گردشگری است.
براساس این گزارش، بازار خودرو در ایران با فروش 
سالانه 1.1 میلیون دستگاه خودرو در سال 2014، 
بزرگتر از بازار اسپانیاست. این بخش تقریبا 5 درصد 
نیروی کار ایران را به خود اختصاص داده است. در 
سال 2014 حدود یک میلیون ایرانی در این بخش 
مشغول به کار بودند. برآورد می شود که با احتساب 
نرخ واقعی ارز، صنعت خودرو می تواند ارزش افزوده 
ناخالص خود را از 11 میلیارد دلار تا 58 میلیارد دلار 
تا سال 2035 افزایش دهد یا سالانه بیش از 8 درصد 
رشد کرده و در مجموع 200 هزار شغل ایجاد کند 
که این امر نیازمند جذب سرمایه گذاری های عظیم در 

به روزرسانی تولید است.
تولید خودروهای تجاری داخلی که می تواند یک 
فرصت رشد در ایران باشد، در دست چهار بازیگر 
گروه  دیزل،  سایپا  دیزل،  ایران خودرو  است:  اصلی 
بهمن و گروه ماموت. از سال 2000 حجم تولید در 
این زیربخش بیش از 50 برابر افزایش یافته و به 165 
هزار دستگاه در سال 2014 رسیده است. با وجود 
این، تولید خودروهای تجاری به طور میانگین تنها 15 
درصد از کل تولید خودرو در ایران را شامل می شود، 
در حالی که این نسبت در بین همتایان ایران 26 

درصد است.
چالش های بهره وری در صنعت خودروی 

ایران
کار  نیروی  مکنزی،  موسسه  گزارش  براساس 
تولیدی بخش خودرو در مقایسه با معیارهای جهانی 
از بهره وری کمتری برخوردار است؛ در سال به ازای 
هر کارگر، 2.9 خودرو در کشور تولید می شود؛ این 
در حالی است که این رقم در ترکیه 7.5 و در فرانسه، 
آلمان، ژاپن و ایالات متحده 12 تا 15 خودرو است. 
حتی با وجود هزینه های پایین دستمزد در ایران، 
نسبت محصول به نیروی انسانی، نصف این نسبت 
به ازای هر کارگر  ترکیه است. نسبت محصول  در 
پس از سال 2011 کاهش یافت، زیرا شرکت های 

خودروسازی ایرانی با وجود کاهش تولید، نیروهای 
خود را حفظ کردند. با وجود این، حتی قبل از رکود 
سال 2011 بهره وری نیروی کار کمتر از 4 خودرو 
در سال به ازای هر کارگر بود. برای کاهش شکاف 
بهره وری با کشوری نظیر ترکیه، ایران باید نسبت 

محصول به هر کارگر را 2.6 برابر کند.
بر  ایران  خودرویی  بخش  انزوای  دیگر،  از سوی 
تنوع و قیمت خودروها اثرگذار بوده است. 4 مدل از 
5 مدل پرفروش خودروهای مسافربری، نسخه های 
وصله پینه شده 30 سال قبل پژو و سواری های کیا 
)پراید( با جعبه دنده دستی و میانگین قیمت 34 هزار 
دلار )براساس برابری قدرت خرید هستند(. به نسبت 
درآمد مردم، این خودروها برای ایرانیان دو برابر گرانتر 
نسبت به ترک هاست و حدود 3 برابر میزانی است 
که خریداران آلمانی یا فرانسوی پرداخت می کنند. 
خرید،  قدرت  برابری  لحاظ  از  تجاری  خودروهای 
2.5 برابر گران تر از مدل های تولیدی در اروپای غربی 

هستند.
نرخ بهره برداری کارخانه نیز در سال 2014 به طور 
میانگین 42 درصد یعنی اندکی بیشتر از نصف نرخ 
بهره برداری ) 80 درصدی( ترکیه بود. ایران می تواند با 
افزایش نرخ بهره برداری و نوسازی توانایی های موجود، 

تولید خود را دو برابر کند.
پتانسیل صادراتی و مزیت رقابتی صنعت 

خودروسازی ایران
گزارش موسسه مکنزی همچنین نشان می دهد 
ایران )200  نفوذ فعلی خودرو در  براساس ضریب 
خودرو به ازای هر 1000 نفر( و افزایش پیش بینی 
شده در تولید ناخالص داخلی سرانه طی 20 سال 
آینده، برآورد می شود که بازار داخلی ایران بتواند تا 
سال 2035 به تولید 3.2 میلیون دستگاه در سال 
برسد و به یک صادرکننده منطقه ای در سایه رقابتی 

شدن، تبدیل شود.
ازجمله مزیت های رقابتی ایران می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:

1. سطح میانگین دستمزد نیروی کار در بخش 
تولید خودرو در ایران سالانه 8100 دلار برمبنای نرخ 
ارز بازار است که 20 درصد کمتر از کارگران در ترکیه 
و 40 درصد پایین تر از سطح دستمزدها در مراکش و 

جمهوری چک است.
2. تعداد زیاد فارغ التحصیلان مهندسی در کشور 
)که مهندسی مکانیک یکی از رایج ترین آن است( نیز 

می تواند یک مزیت باشد.
3. ایران از زنجیره عرضه داخلی نهاده هایی همچون 

فولاد بهره مند است.
4. انرژی و برق ارزان قیمت نیز یک مزیت هزینه ای 

برای تولیدکنندگان است.
هدف،  بازارهای  به  ایران  جغرافیایی  نزدیکی   .5
قابلیت صادرات منطقه ای مقرون به صرفه را ایجاد 

می کند.
پیش بینی می شود تا سال 2035 میلادی بخش 
خودروی ایران در صورتی که بتواند بهره وری و کیفیت 
محصولات خود را تا سطح استانداردهای جهانی ارتقا 
دهد، احتمالا بتواند یک سهم پایدار 5 تا 15 درصدی 
از حجم فروش در کشورهای منتخب را به دست آورد. 
کشورهای هدف صادرات خودرو شامل عراق، سوریه، 
پاکستان و کشورهای آسیای میانه ازجمله قزاقستان و 
ترکمنستان است و این کشورها یک پتانسیل صادراتی 

تقریباً 350 هزار دستگاه در سال ایجاد می کنند.
باز کردن درهای بخش خودرو به روی رقابت 

و در عین حال حفظ اشتغال
مکنزی همچنین در تحلیل اخیر خود درباره صنعت 
خودرو ایران متذکر شده است که برای غلبه ایران بر 
چالش های بهره وری و تحقق پتانسیل های صادراتی 
در صنعت خودروسازی ایران، دو عامل بسیار حیاتی 

هستند و باید به دقت مورد موازنه قرار گیرند:
و  خارجی  سرمایه گذاری  جریان  شدت  الف( 
تکنولوپی به داخل کشور؛ برآورد می شود که صنعت 
خودروی ایران طی 20 سال آینده در مجموع به 50 

میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد.

ب( سرعت و میزان بازگشایی درهای بخش خودرو 
بازار  سریع  گشودن  دولت؛  توسط  رقابت  روی  به 
خودرو به روی رقابت بین المللی می تواند آثار منفی بر 
اشتغال داخلی در بخش خودرو داشته باشد. حرکت 
بسیار کند نیز می تواند مانع رقابتی شدن بخش شود. 
افزایش آهسته در نیروهای بازار و کاهش سیاست های 
حمایتی می تواند ضروری باشد. یک رویکرد می تواند 
زمانمند کردن تعرفه ها برای جلوگیری از طغیان بازار 
باشد، در حالی که مشوق های مالیاتی و تسهیلاتی 
داخلی  تولیدکنندگان  با  همکاری  ترغیب  برای 
تجهیزات اصلی استفاده می شود. کاهش مشوق های 
داخلی می تواند برنامه ریزی شود تا شرکت های جهانی 
را به ورود سریع ترغیب کند. کاهش تعرفه ها باید 
زودتر اعلام شوند تا شرکت های داخلی بتوانند زمان 

برای رقابتی شدن داشته باشند.
تجربه کشورهایی که به دنبال نوسازی بخش های 
خودرویی خود بوده اند، می تواند در نحوه استفاده از این 
تجارب، راهگشا باشد. برای مثال هند، بازار خود را به 
روی رقابت در طول یک دوره 30 ساله از دهه 1980 
باز گشود. این کشور قبل از شروع بازگشایی بازار به 
روی رقابت بین المللی، ابتدا صنعت خودروی داخلی را 
در معرض تکنولوژی های نوین وارداتی قرار داد. امروزه، 
تولیدکنندگان خودروی این کشور، رقابتی هستند. 
در مقابل، بسیاری از کشورهای شوروی سابق که 
بازارهای خود را ناگهان به روی تولیدکنندگان خارجی 
باز کردند، با این پیامد روبه رو شدند که شرکت های 
داخلی فاقد توان رقابت پذیری بودند و در نهایت به 

تملک شرکت های بین المللی در آمدند.
وقتی مزیت رقابتی صنایع خودروسازی ایران 

تحت الشعاع قرار می گیرد
با وجود این گزارش، مرکز پژوهش های مجلس در 
تحلیلی، به ارزیابی گزارش موسسه مکنزی پرداخته 
است. براساس گزارش بازوی مشورتی مجلس، در 
شده،  انجام  آسیب شناسی  پس  مکنزی  گزارش 
معادل  عظیم  سرمایه گذاری های  جذب  موضوع 

50 میلیارد دلار تا 20 سال آینده و اتخاذ سیاست 
افزایش رقابت پذیری از طریق گشودن بازار خودرو به 
روی رقابت بین المللی با زمان بندی مناسب و کاهش 
تدریجی سیاست های حمایتی و تعرفه ای از صنعت 
خودرو راهکارهای اساسی جهت برون رفت از وضعیت 
موجود بیان شده است. در نقد آسیب شناسی گزارش 
مکنزی باید گفت که اگرچه میانگین دستمزد در 
بخش تولید خودرو پایین است، اما به دلیل نیروی 
کار مازاد فراوان و عدم امکان تعدیل نیروهای مازاد، 
مزیت دستمزد پایین می تواند مزیت رقابتی صنایع 
خودروسازی ایران را تحت الشعاع خود قرار دهد. نکته 
مهم دیگر تعیین سازوکار عملی برای انتقال دانش 
فنی برندهای طرف قرارداد صنعت خودروسازی ایران 
به منظور جلوگیری از به وجود آمدن بازار صرفا مونتاژ 
خودرو و عدم تکرار تجارب ناموفق قبلی، در راستای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی و بالا بردن بهره وری 
نیروی کار در متن قراردادهای دوطرف است که باید 

مورد تاکید قرار گیرد.
مباحث تحلیلی موسسه مذکور مبتنی بر اصلاح 
صنعت خودروسازی، افزایش تولید، تقویت بهره وری 
و افزایش قدرت رقابت پذیری بر پایه فضای محیطی 
اقتصادی و ساختار معیوب کنونی صنعت خودروسازی 
ایران بنا شده است؛ این در حالی است که درخصوص 
مباحث فضای اقتصادی صنعت خودروسازی کشور و 
مشکلات ساختاری این صنعت و بحث اجرای کامل 
سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی و واگذاری 
کامل مدیریت به بخش خصوصی تاکیدی نشده است.

این  در  شده  مطرح  چالش های  کنار  در  حال 
گزارش و براساس نتایج به دست آمده در مطالعات 
مرکز پژوهش های مجلس می توان روند نزولی سهم 
صنعت خودرو از ارزش افزوده بخش صنعت و تنزل 
آن از 20 به 10 درصد، حجم پایین تشکیل سرمایه و 
پایین بودن بهره وری نیروی کار، افزایش حجم واردات 
خودرو و کاهش صادرات خودرو در سال های اخیر 
را از دیگر چالش های عمده صنعت خودروی کشور 

برشمرد.
مهم ترین راهکارهای برون رفت از چالش های موجود 
صنعت خودرو که باید مورد توجه سیاست گذاران در 
رده های مختل تقنینی، نظارتی و اجرایی قرار گیرد؛ 

عبارتند از:
1. واگذاری کامل مدیریت به بخش خصوصی و رفع 

مشکلات ساختاری مدیریتی
2. استفاده از پلت فرم مشترک و توسعه آن در مقیا 

جهانی از طریق سرمایه گذاری مشترک
3. افزایش در حجم تشکیل سرمایه با استفاده از 

منابع مالی داخلی و خارجی
4. اصلاح ساختار تولید و بهبود در مدیریت منابع

5. کاهش هزینه های مالی و سربار و ساماندهی 
شرکت های اقماری وابسته غیرضرور

6. افزایش سرمایه گذاری در مراکز تحقیق و توسعه
7. تقویت سیستم های نظارت دقیق بر استاندارد 

خودروهای تولیدی
در نتیجه گیری نهایی باید گفت که با وجود نکات 
خوب گزارش موسسه مکنزی در زمینه آسیب شناسی 
صنعت خودروی ایران، اما درخصوص نحوه دستیابی 
به اهداف پیش بینی شده در سال 2035 میلادی، 
رویکرد  بیشتر  و  نشده  ارائه  مطلوب  راهکارهای 
خوش بینانه و سازگار با جریان دولت حاکم و امید به 

آینده را ترسیم کرده است.

لیلازکارشناس اقتصاد سیاسی: 

مشکلات اقتصادی کشور داخلی است 
یک کارشناس مسایل اقتصاد سیاسی، واکنش بازارهای ایران و دنیا را به تحولات 
سیاسی آمریکا موقتی دانست و افزود: بازار ایران یک واکنش اولیه از خود نشان داد، اما 

به حالت عادی برگشت، همانطور که شاخص بورس دوباره بالا رفت. 
انتخاب »دونالد ترامپ« به ریاست جمهوری آمریکا بازارهای بسیاری از کشورهای 
جهان را تحت الشعاع قرار داد و تحولاتی را در بازارهای مالی بین المللی به ویژه بورس، 
طلا، نفت و ارز رقم زد. »سعید لیلاز« کارشناس ارشد اقتصاد سیاسی گفت: ترامپ بعد 
از اعلام نتایج انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، همانطور که انتظار می رفت از مواضع 
انتخاباتی خود عقب نشینی کرد و این امر به بازگشت وضعیت بازارها به شرایط عادی 
کمک کرد. این اقتصاددان در عین حال گفت: تغییر یک رویکرد حتی در ایالات متحده 
که بزرگترین اقتصاد دنیا به شمار می رود، نمی تواند روی اقتصاد ما و دنیا اثر تعیین 
کننده ای داشته باشد، همانطور که بسیاری از بازارهای دنیا پس از یک نوسان اولیه به 
وضعیت سابق خود بازگشتند. شاخص کل بورس ایران در روز شنبه )با رفع نگرانی های 

فعالان اقتصادی، با 600 واحد رشد به رقم 79 هزار و 12 واحد رسید.
اعلام نتیجه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در ساعات آغازین معاملات روز 
چهارشنبه )19 آبان( شوک شدیدی به بورس های بین المللی و از جمله ایران وارد کرد 

به طوری که سهام اغلب بورس ها در کشورهای مختلف سقوط کرد.
بتدریج با رفع نگرانی از نبود تغییر عمده در رویکردهای اقتصادی آمریکا، آرامش به 
بازارهای مالی دنیا بازگشت. در معاملات دیروز یک میلیارد و 143 میلیون سهم و حق 
تقدم به ارزش بیش از چهار هزار و 57 میلیارد ریال در 74 هزار و 628 نوبت خرید و 

فروش شد.
استاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی در ادامه درباره تاثیر انتخابات آمریکا بر توافق هسته 
ای ایران با کشورهای 1+5 گفت: به نظر نمی رسد خدشه ای به توافق برجام )برنامه 
جامع اقدام مشترک( وارد شود، گرچه ممکن است تلاطم در آن بیشتر شود اما کلیات 

آن تغییر نمی کند.
لیلاز با بیان این که مسایل اقتصادی ایران بیشتر داخلی و راه حل برون رفت از 
آن نسخه داخلی است، افزود: تاثیر روابط منفی آمریکا با ایران آنقدر نیست که بتواند 
ساختارهای اقتصادی ما را تحت تاثیر قرار دهد. مسایل اساسی اقتصاد ایران آنقدر بزرگ 
است که اگر تحولاتی در این حوزه رخ می دهد، ارتباطی به دولت های دمکرات و 

جمهوریخواه آمریکا ندارد.
به گفته این کارشناس ارشد اقتصادی،مثلا مشکلات بیکاری ، کسری بودجه، کمبود 
سرمایه گذاری و بهره وری پایین در کشور هیچکدام به انتخابات امریکا مربوط نمی شود 

بلکه اینها چالش های اصلی اقتصاد ایران است.
لیلاز افزود: البته دولت یازدهم تلاش می کند در مدت باقی مانده، مقداری از طرح 
های زودبازده را در ماه های پیش رو تحرک بخشد، به طوری که در هفت ماه نخست 
امسال مقدار زیادی سرمایه گذاری از طریق اعطای وام به بخش های مختلف صورت 
گرفت و در نیمه دوم سال منتظر آثار این اقدام ها هستیم. همانطور که آثار آن را در رشد 
مثبت صنعتی ایران شاهد بودیم و رشد تولید خودرو تا پایان سال به حدود 40 درصد 

می رسد که ما فوق انتظارها است.
این اقتصاددان با تاکید بر اینکه رشد اقتصادی امسال ممکن است از 6 درصد فراتر 
رود، افزود: با این حال برای سال آینده به بعد نگران هستم ، چون در ایران بدون رشد 
سرمایه گذاری، رشد اقتصادی پیدا می کنیم یعنی از ظرفیت های خالی دوباره استفاده 
می کنیم ، اما اگر بخواهیم از رکود سال 1390 جلو بزنیم، باید رشد سرمایه گذاری در 
کشور اتفاق بیفتد که در سه سال گذشته این اتفاق نیفتاده و این موضوعی است که به 
تنهایی در اختیار دولت نیست. لیلاز افزود: وقتی کشوری سالانه بیش از یک میلیون 
فارغ التحصیل دانشگاهی روانه وارد بازار کار می کند، اگر نرخ بیکاری سالی یک درصد 
رشد کند، باید بین 600 تا 700هزار تا شغل در سال تولید کنیم که رقم بالایی است. 
بنابراین تا سه چهار سال آینده انتظار نمی رود، نرخ بیکاری در ایران به طرز موثری پایین 
بیاید و بعید است نرخ بیکاری ایران زودتر از 10 سال تک رقمی شود. استاد اقتصاد 
دانشگاه شهید بهشتی افزود: از سال 1400 به بعد، اگر برنامه ها درست پیش برود و 
تلاطم سیاسی - اجتماعی نداشته باشیم، ممکن است نرخ بیکاری به سمت تک رقمی 
شدن میل پیدا کند.  به گزارش ایرنا، مرکز آمار ایران نرخ بیکاری تابستان 1395 را 12.7 
درصد اعلام کرده است که 0.5 درصد نسبت به فصل بهار امسال و 1.8 درصد نسبت 

به زمان مشابه سال قبل افزایش دارد.

وام مسکن جوانان تا 110 میلیون افزایش یافت

فرودگاه های کوچک آماده پذیرش هواپیماهای نو می شوند 

 بعد از افزایش سقف اغلب وام های خرید مسکن در یکی 
دو سال گذشته، این بار وام مسکن جوانان افزایش یافت و 
همزمان با کاهش نرخ سود از 11 به 9 درصد و افزایش 

دوره بازپرداخت به حداکثر 20 سال همراه شد. 
به گزارش ایسنا، حساب پس انداز مسکن جوانان نوعی 
برنامه ریزی بلند مدت برای خانه دار شدن افراد است که 
متقاضیان می توانند با واریز مبالغ به صورت ماهانه و یا 
یک جا حداقل پس از  پنج سال و حداکثر بعد از 15 سال 
نسبت به دریافت تسهیلات خرید و احداث مسکن اقدام 

کنند.
اقساط وام های 54 تا 60 میلیونی در پایان سال 

پنجم
بانک  مصوبات  تازه ترین  در  که  است  حالی  در  این 
مسکن که البته بدون نیاز به مصوبه شورای پول و اعتبار 
بوده سقف تسهیلات پرداختی به جوانان در سه سطح 
افزایش یافته است. بر اساس مصوبه هیئت مدیره بانک 

مسکن سقف تسهیلات حساب پس انداز مسکن جوانان 
برای حساب های افتتاح شده در سال 1395 در پایان 
سال پنجم برای متقاضیان تهرانی تا 60 میلیون تومان، 
برای شهرهای بزرگ )کرج، مشهد، تبریز، اصفهان، اهواز، 
قم و شیراز( به 57 میلیون تومان و در سایر شهرها به 54 

میلیون تومان افزایش یافته است.
اما با تغییر سقف تسهیلات قابل اعطا در حساب پس 
انداز جوانان و همچنین کاهش دو درصدی نرخ سود، 
پایان دوره  در  و همچنین سود مجموع  اقساط  میزان 
نیز دستخوش تغییر خواهد شد. گرچه زمان بازپرداخت 
تسهیلات تا 20 سال افزایش یافته، اما اگر متقاضی عرف 
12 ساله را انتخاب کند آنگاه به روش بازپرداخت ساده و با 
سود 9 درصدی آنگاه متقاضیان تهرانی که در پایان سال 
پنجم افتتاح حساب وام 60 میلیونی دریافت می کنند، باید 
ماهانه 680 هزار تومان قسط و در مجموع 38 میلیون 

تومان سود به بانک مسکن برگردانند.

همچنین وام 57 میلیونی شهرهای بزرگ شامل قسط 
حدود 650 هزار تومانی و سود بازپرداخت 36 میلیون 
تومانی است. وام 54 میلیونی هم که برای سایر شهرها 
اختصاص پیدا می کند، قسطی 610 هزار تومان و سود 
مجموع 34 میلیونی را در پایان 12 سال دربر خواهد گرفت.

اقساط وام های 70 تا 85 میلیونی 
همچنین سهم پرداخت تسهیلات در پایان سال  دهم  
افتتاح حساب نیز این گونه است که برای تهران 85 میلیون 
تومان، شهرهای بزرگ 76 میلیون و برای سایر شهرها 70 

میلیون تومان خواهد بود.
در این سطح نیز با بازپرداخت 12 ساله و سود 9 درصد 
به روش ساده، اقساط برای وام 85 میلیونی حدود 660 
هزار تومان و سود مجموع 37 میلیون تومان است. برای 
وام 76 میلیون شهرهای بزرگ نیز قسط 860 هزار تومانی 
و سود بازپرداخت 48 میلیون تومانی تخمین زده می شود.  
در سایر شهرها که وام 70 میلیونی پرداخت می شود در 
پایان 12 سال دریافت کننده باید حدود 44 میلیون تومان 
سود و هرماه نزدیک به 800 هزار تومان قسط به بانک 

مسکن پرداخت کند.
اقساط میلیونی شد

در پایان سال پانزدهم افتتاح حساب مسکن جوانان نیز 
حداکثر تسهیلات پرداختی به 110 میلیون تومان در تهران 
می رسد. در شهرهای بزرگ 100 میلیون و سایر شهرها 90 
میلیون تومان است. در این سطح در دوره بازپرداخت 12 
ساله و با سود 9 درصد برای وام 110 میلیونی قسط ماهانه 
به یک میلیون و 250 هزار تومان و سود مجموع بازپرداخت 

به 70 میلیون تومان خواهد رسید.
به عبارتی دریافت کننده وام 110 میلیونی در پایان 12 
سال باید تا 180 میلیون تومان بازپرداخت داشته باشد. در 
رابطه با وام 100 میلیونی شهرهای بزرگ هم باید برای 
هر ماه حدود یک میلیون و 140 هزار تومان قسط و در 
پایان 12 سال 63 میلیون تومان سود برگردانند. برای وام 
90 میلیونی سایر شهرها قسط تا یک میلیون تومان و 

بازپرداخت تا 57 میلیون تومان می رسد.

 وزیر راه و شهرسازی درباره خرید هواپیمای کوتاه برد و 
کوچک گفت: »این هواپیماها در پروازهای منطقه ای و نیز 

شهری و استانی در کشور استفاده خواهد شد. 
داستان خرید هواپیما، آن هم در شرایطی که ناوگان 
هوایی کشور هر ساله فرسوده می شود، همیشه تازگی 
دارد. در حال حاضر در کل ناوگان هوایی کشور 273 فروند 
هواپیما وجود دارد که از این تعداد، 163 فروند هواپیما به 
پرواز درمی آید و سال ساخت فقط 12 فروند بعد از 2000 
تعداد  از مجموع  این نشان می دهد که  میلادی است. 
هواپیماهایی که در ناوگان هوایی وجود دارد، 110 فروند 
آن غیرفعال هستند. از طرفی، تعدادی از این هواپیماها 
آن چنان ناکار آمد هستند که بنا بر گفته رییس سازمان 
هواپیمایی کشوری، در مسیر اوراق قرار دارند. علی عابدزاده 
در این رابطه در مردادماه گفته بود: »تاکنون چهار فروند 
از هواپیماهای زمین گیر در فرودگاه های کشور را اوراق 

کرده ایم.«
با این وضعیت ناوگان هوایی کشور، بیش از پیش نیاز 
به هواپیماهای جدید احساس می شود و به همین دلیل، 

دولت از زمان اجرایی شدن برجام و رفع تقریبی برخی 
محدودیت های بین المللی، به طور جدی به فکر خرید 
هواپیما در جهت نوسازی ناوگان هوایی کشور افتاده است. 
در همین راستا، بخشی از مذاکرات به خرید هواپیماهای 

کوچک و کوتاه برد اختصاص پیدا کرده است.
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها، شرکت ها و موسسات 
هوانوردی سازمان هواپیمایی کشور معتقد است که »با 
ورود هواپیماهای کوتاه برد، نیاز 80 درصد فرودگاه های 
کوچک برطرف می شود.« بنا به گفته مرتضی دهقان، 
»تقاضا برای برقراری پروازهای کوچک و خطوط پروازی 
کوتاه وجود دارد و خیلی از شهرها مرتب برای برقراری 
این پروازها از ما درخواست داشتند، اما با نرخ های تکلیفی، 
برقراری این پروازها برای شرکت های هواپیمایی اقتصادی 

نبود و نرخ تمام شده را اقتصادی نمی دانستند.«
گزارش ها نشان می دهد که در حال حاضر میانگین 
فاصله های مسیرهای هوایی داخل کشور بین یک ساعت تا 
یک ساعت و ربع است که بر این اساس، نیاز به هواپیماهای 
کوچک و کوتاه برد برای پوشش پروازهای استانی یا شهر به 

شهر بیش از گذشته آشکار می شود. در عین حال، برخی 
فرودگاه ها از نظر عملیاتی نمی توانند هواپیماهای بزرگتر را 
بپذیرند. بر این اساس، همزمان با مجوز اوفک به دو شرکت 
بوئینگ و ایرباس برای فروش هواپیما به ایران، عضو ارشد 
مذاکره کننده تیم هوایی ایران از آغاز مذاکرات رسمی با 
»ام.آر.جی« میتسوبیشی ژاپن و امبرائر برزیل برای خرید 
هواپیما خبر داد و گفت: درحال مذاکرات اولیه با امبرائر 
برزیل هستیم که هواپیماهایی شبیه »ای تی آر« ایتالیا تولید 
می کند. همچنین شرکت تولیدکننده هواپیماهای امبرائر 
برزیل طی هفته های گذشته تلاش خود را برای معرفی 

محصولات خود به بازار ایران افزایش داده است.
عباس آخوندی، وزیر راه و شهرسازی در این خصوص 
درباره خرید هواپیمای کوتاه برد و کوچک به خبرگزاری 
خبرآنلاین گفته است: »هواپیماهای کوچک و کوتاه برد در 

پروازهای منطقه و کشوری استفاده خواهد شد.«
به گفته وی، »هواپیماهای کوچک در مسیرهای پروازی 
به کشورهای همسایه و همچنین مسیرهای  شهری و 

استانی کاربرد زیادی دارد.«
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 حمله سردار، نیمار و رفقا به رکورد شهریار
علی دایی با 109 گل در پیراهن تیم ملی کشورمان در صدر گلزنان فوتبال ملی 

جهان است.

 شهریار فوتبال ایران نزدیک به دو دهه است که با اختلاف زیاد نسبت به رقبا بهترین 
گلزن ملی جهان است. این رکورد جاودانه علی دایی باعث شده که او در صدر توجهات 
رسانه ها و حتی فیفا در این زمینه باشد و به واسطه همین عنوان به مراسمات رسمی 
و مهم فیفا فرا خوانده شود. اما هر رکوردی در نهایت شکسته خواهد شد. همانطور 
که علی دایی سال ها قبل و در جوانی با رکورد زنی به این عنوان رسید در آینده هم 
جوانی دیگر رکورد او را خواهد زد، این واقعیتی تلخ است اما می توانیم امیدوار باشیم 
یک ایرانی دیگر رکورد او را بزند تا این رکورد برای ما باقی بماند. گلزنی نیمار در بازی 
چند روز گذشته مقابل آرژانتین او را 50 گله کرد و باتوجه به روند گلزنی هایش او را 
می توان جدی ترین رقیب دایی دانست. البته سردار آزمون ستاره ترکمن تیم ملی 
کشورمان نیز می تواند با حفظ شرایط موجود خودش را به دایی و رقبا برساند. در ادامه 

با ما همراه باشید.
نزدیک ترین گلزن 68 گله است!

پس از علی دایی، پوشکاش با 84 گل، کاماموتو با 80، حسین سعید با 78، پله با 
77 و... هستند اما همه این ها تا دوازدهمین نفر، فوتبالشان به پایان رسیده و  نزدیک 
ترین تعقیب کننده به او کارلوس رویز گوآتمالایی است که 37 ساله است و 68 گل به 
ثمر رسانده است. نزدیک ترین تعقیب کننده ای که اسم و رسم دار تر است کریستیانو 
رونالدوی 66 گله است که سال های پایانی فوتبالش را سپری می کند و پس از او هم 
لیونل مسی با 56 گل قرار دارد. در بین این دو بازیکن نیز ستارگانی نظیر دروگبا، لاندن 

داناوان و ویا هستند که از تیم ملی خداحافظی کرده اند.
6 آسیایی در بین 10 گلزن برتر

نکته جالب در رده بندی گلزنان برتر ملی فوتبال جهان حضور پرتعداد مهاجمان 
آسیایی در بین گلزنان برتر است، تا جایی که در بین ده نفر اول 6 بازیکن آسیایی حضور 
دارد! دایی از ایران، کاماموتو از ژاپن، سعید از عراق، عبدالله از کویت، ماجد عبدالله از 
عربستان سعودی و سناموئانگ از تایلند هستند و روی هم 484 گل به ثمر رسانده 

اند، یعنی بیشتر از مجموع گلزنان مهاجمان اروپایی که در بین 100 نفر اول هستند!
جدی ترین تعقیب کننده ها

علی  رغم این که هنوز هیچ بازیکنی در محدوده نزدیک تعداد گل های علی دایی 
نیست اما ستارگانی نظیر رونالدو، مسی، نیمار و بازیکنی از هند جدی ترین تعقیب 
کننده های او هستند و می توانند با پیشرفت در روند گلزنی های ملی شان به شهریارِ 
فوتبال ایران برسند. روند گلزنی های رونالدو نشان می دهد او در هر بازی میانگین 
0.5 گل به ثمر رسانده است و در 13 سال سابقه ملی اش 135 بازی انجام داده است. 
رونالدو برای صفر کردن اختلافش با دایی باید 41 گل به ثمر برساند، یعنی با حفظ 
همین روند 10 سال دیگر بازی کند و به گلزنی هایش ادامه بدهد! مسی نیز وضعیتی 
همچون رونالدو دارد. او در 11 سال سابقه بازی 51 گل به ثمر رسانده و باتوجه به 
میانگین نیم گل در هر بازی باید صد بازی ملی انجام دهد تا به رکورد علی دایی برسد! 
سونیل چتری مهاجم 31 ساله هند ناشناس ترین تعقیب کننده جدی دایی است. او 
میانگین گل بهتری نسبت به رونالدو و مسی دارد و البته باید در نظر داشت حریفان تیم 

ملی هند تفاوت بسیار زیادی با حریفان تیم های ملی پرتغال و آرژانتین دارد.
اما برسیم به نیمار جونیور داسیلوا، جدی ترین تعقیب کننده علی دایی! همه او را می 
شناسیم اما نامش را کامل گفتیم تا کامل تر بشناسیمش زیرا در آینده احتمالا بازی 
های ملی او را دقیق تر دنبال خواهیم کرد تا کمتر گلزنی کند و به رکورد دایی نرسد. 
نیمار 24 ساله که از 2010 در تیم ملی بزرگسالان برزیل بازی می کند، در 74 بازی 
ملی موفق به زدن 50 گل شده است و میانگین 0.68 صدم گل به ازای هر بازی را 
دارد! ستاره جوان برزیلی ها با توجه به سن و سالش احتمالا 10 سال دیگر در تیم ملی 
خواهد بود و بیش از 100 بازی ملی دیگر انجام خواهد داد و اگر این روندش را حفظ 
کند 60 تا 70 گل دیگر به گل هایش اضافه خواهد کرد و از علی دایی عبور خواهد 
کرد...! او در دیدار با آرژانتین با به ثمر رساندن یکی از سه گل تیمش پنجاهمین گل 
ملی اش را ثبت کرد. البته باید گفت در گذشته هم ستارگان جوانی سودای آقای گل 
شدن و جانشین دایی شدن را در سر داشتند اما با گذشت زمان نتوانستند روند رو به 

رشدشان را حفظ کنند و از قافله عقب ماندند.
از ایرانی ها چه خبر؟!

در بین گلزنان ملی فوتبال کشورمان پس از دایی به ترتیب باقری، کریمی و نکونام 
حضور دارند که البته همه بازنشسته شده اند و دیگر نمی توانند رکوردشان را بهتر کنند. 
در بین بازیکنانی که مشغول بازی هستند، قوچان نژاد 17 گل، سردار آزمون با 16 
گل و کریم انصاری فرد با 14 گل نفرات اول تا سوم هستند اما رضا قوچان نژاد باتوجه 
به سن نسبتا بالا و کریم انصاری فرد باتوجه به روند نزولی گلزنی هایش نمی توانند به 

رکورد دایی نزدیک شوند.
اما سردار آزمون با به ثمر رساندن 16 گل در 22 بازی آن هم در 21 سالگی همه 
اهالی فوتبال را امیدوار کرده است تا ستاره ای از ایران موفق به شکستن رکورد علی 
دایی شود. آزمون اولین گلش را در بازی دوستانه به کره جنوبی زد و در ادامه با به ثمر 
رساندن گل های حساسی به تیم هایی چون قطر و عراق در جام ملت های آسیا و 
کره جنوبی در مقدماتی جام جهانی ارزش های خود را نشان داده است. نکته دیگر این 
که میانگین گل های زده او 0.73 گل در هر بازی است که مساوی با علی دایی است. 
باید دید سردارِ فوتبال ایران با حفظ این روند می تواند کمک حال تیم ملی ایران در 

تورنمنت های آتی باشد و علاوه بر آن رکوردی حماسی برای ایران خلق کند یا خیر.

پیچیده شدن وضعیت بازیکنی که همه دنبالش هستند

رویاهای رفیعی بر باد می رود؟
اگر کمیته انضباطی ادعای مسئولان فولاد بر داشتن قرارداد سروش رفیعی با این تیم 

را تایید کند، هافبک تراکتورسازی فصلی سخت را سپری خواهد کرد.
 سروش رفیعی بدون تردید خبرساز ترین بازیکن این روزهای فوتبال ایران است. 
هافبک کنونی تراکتورسازی که سربازی اش در این تیم به پایان رسیده و نیم فصل 
رقابت های لیگ برتر دیگر قراردادی با تیم تبریزی ندارد. تا قبل از اینکه باشگاه فولاد 
خوزستان ادعا کند رفیعی با این تیم قرارداد دارد، اکثر باشگاه های بزرگ مانند 
پرسپولیس، استقلال و تراکتورسازی خواهان رفیعی بودند اما با صحبت هایی که دیروز 
مدیرعامل باشگاه فولاد انجام داد، فعلا مشتریان رفیعی سکوت کرده اند. سروش رفیعی 
که در گذشته اعلام کرده اولویتش ادامه فوتبال در خارج از ایران است، روزهای سختی 
را می گذراند. او هیچ اظهارنظری در این باره انجام نمی دهد ولی مشتریان زیادی برای 
خودش می بیند. در این باره مسئولان فولاد خوزستان ادعا دارند رفیعی قبل از رفتن 
به خدمت سربازی قرارداد 3 ساله ای را با باشگاه امضا کرده که البته این قرارداد هنوز 
در هیات فوتبال ثبت نشده است. سروش اما می گوید این قرارداد چون ثبت نشده 
فاقد اعتبار است. هرچند که با اعلام طالقانی، رییس هیات فوتبال خوزستان، رفیعی نیم 

فصل قرارداد ثبت شده نیز با فولاد دارد که باید برای این تیم به میدان برود.
ابهام اصلی درباره وضعیت این بازیکن ثبت نشدن قرارداد 3 ساله 

کند.  می  اش صحبت  درباره  فولاد  مدیرعامل  که  است  ای 
هوشنگ نصیرزاده، کارشناس حقوقی اما ثبت نشدن قرارداد را 
دلیل بر اعتبار نداشتن آن نمی داند: »اعتبار قراردادی که بین 
بازیکنان و باشگاه  امضا می شود منوط به ثبت در هیأت فوتبال 
نیست بلکه به محض امضای قرارداد این توافق اعتبار قانونی 
پیدا می کند.« رفیعی که چنین قراردادی را قبول ندارد، به 

کمیته انضباطی شکایت کرده و قرار است امروز جلسه 
البته  شود.  برگزار  رفیعی  وضعیت  به  رسیدگی 

احتمال دارد رای این پرونده امروز صادر نشود. 
اگر قرار باشد سروش  با وجود همه شرایط 

رفیعی نیم فصل به فولاد خوزستان برگردد 
و به فوتبالش در این تیم ادامه دهد، قطعا 
ضربه بزرگی به این بازیکن وارد می شود. 
رفیعی که بر سر ماجرای سربازی اش آسیب 

زیادی دید، امیدوار است در پایان خدمتش 
بتواند با انگیزه بیشتر در یک تیم بزرگ و پرطرفدار به 
فوتبالش ادامه دهد و بازگشت او به فولاد خوزستان تمام 
رویاهایش را برباد می دهد. شاید فرصتی بزرگ را از این 
بازیکن بگیرد تا او مسیر پیشرفت در فوتبال را دیرتر از 

حد معمول سپری کند.
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دیدار سرپرست باشگاه پرسپولیس با سلطانی فر

 پرسپولیس فعلا در ساحل امنیت مدیریتی
گمانه زنی ها درباره شرایط مدیریتی باشگاه پرسپولیس با نشست دیروز سرپرست 

این باشگاه با وزیر ورزش به سنگ خورد.
طبیعی بود وقتی وزیر جدید ورزش و جوانان معرفی شد شایعات و گمانه زنی ها 
در مورد تغییرات در بخش های مختلف مدیریتی چه در خود وزارت و چه در ارگان 

ها و شرکت های وابسته به وزارت ورزش شیوع پیدا کند. 
یکی از قوی ترین گمانه زنی ها در قسمت تغییرات مربوط به ماندن و نماندن علی 
اکبر طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس بود. حتی کار به جایی رسید که روز معارفه 
مسعود سلطانی فر به شدت خبری بین رسانه ای ها پیچید که طاهری استعفا کرده 
است. البته مشخص است که وضعیت مدیریتی باشگاه پرسپولیس از حالت سرپرستی 
به سمت مدیرعاملی باید مشخص شود. شاید یکی از بزرگترین نقدهایی که در مورد 
سرخپوشان به گودرزی وزیر سابق می شد همین روند سرپرستی اداره شدن این 
باشگاه بود و به همین دلیل با روی کار آمدن سلطانی فر اولین جایی که در مورد 

تغییرات در آن شایعات شروع شد پرسپولیس بود. 
اینکه چه کسانی و یا چه جریانی و با چه اهدافی این شایعه را به شدت وسیعی 
پخش کردند خود سوالی است که نیاز به بررسی دارد اما با وجود شدت شایعه و عدم 
پاسخ دهی از سوی باشگاه پرسپولیس در این زمینه این اتفاق روز چهارشنبه ای که 

گذشت رخ نداد و البته تا امروز هم خبری از استعفا یا برکناری نبوده است.
مسلم است در فضایی که شایعات در مورد ماندن و یا نماندن یک مسئول قوت 
می گیرد و هر روز به شکل عجیبی در رسانه ها مطرح می شود کار کردن را برای 
هر مدیری سخت می کند و مدیر باید با چالش مجموعه خود را جلو ببرد.  در همین 
زمینه روز گذشته علی اکبر طاهری راهی وزارت ورزش شد و با مسعود سلطانی فر 

جلسه ای را برگزار کرد. 
گفته می شود در این نشست سرپرست باشگاه پرسپولیس برای روشن شدن 
وضعیت خود و این فضای گمانه زنی که در مورد مدیریت پرسپولیس پیش آمده با 
وزیر ورزش صحبت هایش را مطرح کرد و به او اعلام کرد این فضای ایجاد شده به 
پرسپولیس لطمه وارد می کند و بهتر است اگر وزارت روی او نظری ندارد هر چه 
زودتر تصمیم گیری کند و درغیر این صورت با آرام شدن فضا وی به کارش ادامه 

دهد. 
 وزیر ورزش نیز در این جلسه که تشکیل آن ضروری به نظر می رسیده اعلام کرده 
که برای وزارت ورزش استقلال و پرسپولیس اهمیت دارد و فعلا در برنامه های این 

وزارت تغییر نیست. 
سلطانی فر ظاهرا به طاهری تاکید کرده به کارش ادامه دهد و روی فعالیت های 
پرسپولیس تحقیقات انجام شده و این باشگاه مورد رصد قرار گرفته است و نیازی به 
تغییر در این باشگاه ندیده است. به نظر می رسد با این جلسه ای که بین طاهری و 
سلطانی فر تشکیل شده فعلا از تغییرات در پرسپولیس خبری نیست تا شاید زمانی 
که وزیر ورزش در فرصتی مناسب به دنبال این باشد که فضای مدیریت باشگاه را به 

سمت مدیرعاملی ببرد.

عبداللهی: 

 در جام حذفی هدفی جز قهرمانی نداریم
سرپرست تیم فوتبال استقلال تأکید کرد، این تیم در جام حذفی هدفی به جز 

قهرمانی ندارد.
نصرالله عبداللهی در مورد شرایط استقلال برای ادامه بازی های لیگ برتر و تقابل 
آبی پوشان با صبا در جام حذفی گفت: خوشبختانه تیم کارش را به خوبی انجام 
می دهد و منصوریان و اعضای کادر فنی هم برنامه ها را به خوبی جلو می برند. بازی با 
صبا در جام حذفی بسیار سخت است، چون آنها تیم خوب و یکدستی دارند، ولی 
امیدوارم که در نهایت پیروز شویم. ما در جام حذفی هدفی جز قهرمانی نداریم و باید 

همه حریفان را از پیش رو برداریم.
عبداللهی با اشاره به درگذشت منصور پورحیدری، اسطوره باشگاه استقلال اظهار 
داشت: در چند ماه اخیر جای پورحیدری در تمرینات خالی بود و ما همیشه یادش 
می کردیم. مطمئناً در آینده هم از او یاد خواهیم کرد و جای منصورخان همیشه در 
استقلال خالی است. من از قدیم با منصورخان هم اتاق بودم و حتی چند ماه پیش 
که در فینال جام حذفی به آبادان رفتیم باز هم با او هم اتاق بودم. بودن در کنار او با 

خاطرات زیادی برای من همراه شد.
سرپرست تیم فوتبال استقلال ادامه داد: ما 43 سال با هم بودیم و هیچ وقت ندیدم 
او به کسی بی احترامی کند. ما خیلی مواقع خصوصی با هم حرف می زدیم، چه در 
مورد فوتبال و چه در مورد مسائل شخصی. من هیچ وقت ندیدم که پورحیدری یک بار 
حرف رکیک بزند و این بسیار مهم بود. او به استقلال وفادار بود و زمانی که این تیم 
با مشکل مواجه شد، تشکیلات استقلال را خودش اداره کرد و حتی از جیبش برای 

این تیم هزینه می کرد.
عبداللهی درباره اینکه برخی معتقدند پیشکسوتان استقلال رابطه خوبی با یکدیگر 
ندارند، تصریح کرد: یک عده هستند که به عنوان مربی یا در پست های دیگر دوست 
دارند در دو تیم استقلال و پرسپولیس فعالیت داشته باشند. طبیعتاً اختلافاتی بین 
پیشکسوتان یا قدیمی ها به وجود می آید، ولی آنها بارها به پرسپولیس و استقلال 
آمده و جدا شده اند. من معتقدم در بین پیشکسوتان پرسپولیس هم اختلاف هایی 

دیده می شود.

بیرانوند:

 امیدوارم رکورد گل نخوردن تیم ملی حفظ شود

مربی تیم فوتبال صبای قم:

پیروزی صبا بر استقلال شگفتی نیست

دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس می گوید هر روز مطالبی درباره گچ دستش می نویسند 
در حالی که دست او نیاز به جراحی ندارد.

آسیب دیدگی دست علیرضا بیرانوند و نرسیدن او به بازی تیم ملی مقابل سوریه به شکل 
عجیبی سوژه رسانه ها و البته علاقه مندان به فضای مجازی شده است. بیرانوند در گفت و 
گو با خبرنگار اعزامی فارس به دبی در مورد شرایط حال حاضر خودش و حاشیه هایی که 

در پی مصدومیتش پیش آمده صحبت کرده است:
درباره شرایطت بگو.

تنها نگرانی من این است که گچ دستم عصای دست تمام رسانه ها شده است. خودم 
هم از دستم ناامید شدم. گاهی اوقات می بینم رسانه ها برای دستم تصمیم می گیرند در 
حالیکه خودم صاحب آن هستم. خودم می دانم کی قرار است گچ دستم باز شود و کی با 
آن کار کنم. مدتی که این اتفاق برایم افتاده است هر روز صبح می بینم رسانه ای در مورد 

آن مطلبی می نویسد.
چه مطالبی را خواندی؟

یکی می گوید سه بازی و دیگری می گوید پنج بازی را از دست داده ام. برخی می گویند 
بازی با پیکان و تراکتورسازی را از دست داده ام. خودم هم شک کردم. اینجا به هواداران 
می گویم دستم بهتر شده و از زمانی که به دبی آمدم تمرینات استقامتی را انجام می دهم. 
فقط کار با توپ را انجام نمی دهم اگرچه کارهای گلری پیگیری می شود. امیدوارم زمانی که 
دستم را باز می کنم بعد از دو سه روز با فیزیوتراپی بتوانم به شرایط ایده آل برسم. قرار است 
دوشنبه یا سه شنبه دستم را باز کنم و با فیزیوتراپی شرایط را بهتر کنم. عکس هم باید بگیرم 

چون دستم چهار هفته در گچ بوده است.
گچ دستت را در دبی باز می کنی؟

و  چهارشنبه  داریم،  تمرین  دبی  در  سه شنبه 
پنج شنبه استراحت داریم به همین دلیل دستم را اینجا 
باز می کنم تا در دو روزی که استراحت داریم بتوانم 
صبح و بعدازظهر فیزیوتراپی کنم. اگر از این فرصت 

استفاده نکنم و بخواهم تهران بیایم چهارشنبه 
گچ دستم را باز کنم فایده ای ندارد.

برخی می گویند باید برای باز کردن 
بروی،  آلمان  به  جراحی  و  دستت 

درست است؟
اتفاق  چیزی  چنین  چرا  نمی دانم 
افتاده است. اصلا قرار نیست به آلمان 
بروم و گچ دستم را باز کنم. دستم را 
اینجا هم نشان دادم و گفتند نیازی به 
جراحی ندارد. تمام گلرها دست هایشان 

را با نوار می بندند. مچ دست دروازه بان ها 
ظریف است و گاهی اوقات شوت هایی به سمت 

ما می آید که ممکن است دردهایی را ایجاد کند. 
از قبل هم درد داشتم اما در زمانی بازی با استقلال 

خوزستان این درد بیشتر شد. از این وضعیت ناراحتم 
چون بازی تیم ملی را از دست دادم و در این سه چهار هفته 

یکی از سخت ترین شرایط روزهای زندگی ورزشیم است.
اردوی پرسپولیس در دبی را چطور می بینی؟

اردوی خوبی بود. کادر فنی بهترین کار را انجام داد که بازیکنان جوان در اردو 
حضور دارند. البته هفت بازیکن تیم ما در اردوی ملی هستند و این تأثیرگذار است. 

بهترین کار را برانکو و کادر فنی انجام داد که اردویی را در دبی برگزار کرد. خودتان می دانید 
رسانه ها خبرهایی را منتشر کردند مبنی بر اینکه بازیکنان پرسپولیس پلی استیشن بازی 
می کنند. به هر حال پلی استیشن نیاز است. همه می بینند ما چه زجری می کشیم. تنها 
تیمی هستیم که صبح دو نوبت تمرین می کنیم. هم در چمن و هم بعدازظهر در سالن 
وزنه تمرین داریم. هیچ تیمی در اردو ساعت 7 و 30 بیدار نمی شود اما ما همین ساعت از 
خواب بیدار می شویم. می توانید تیمی را در لیگ برتر پیدا کنید که ساعت 7 و 30 از خواب 
بیدار شود؟ اصلا بدن شان اجازه می دهد؟ اما ما اینجا همین ساعت از خواب بیدار می شویم. 
9 تا 12 هم تمرین می کنیم. بعدازظهر هم دوباره تمرینات پیگیری می شود. بنابراین بازی 
با پلی استیشن نیاز است. اگر یکی دو ساعت به ما اجازه ندهند که به خرید برویم شرایط 
سخت خواهد بود. هواداران مطمئن باشند آخر فصل بچه ها مزد زحماتی که می کشند 

می بینند. امیدوارم با این تمرینات سخت قهرمان شویم.
فکر می کنی به بازی با پیکان برسی؟

تلاشم را می کنم به خاطر همین می خواهم دستم را باز کنم. 10 روز دیگر با پیکان بازی 
داریم تلاش می کنم تا در طول یک هفته دستم را درمان کنم. همه سعی من این است در 

نخستین بازی تیمم حضور داشته باشم.
تیم ملی فوتبال ایران سه شنبه بازی دارد و جای شما در این مسابقات خالی 

است.
بله، هر روز، روزها را می شمارم تا سپری شود. این بازی واقعا سخت است. ناراحتم از 
اینکه با تیم ملی نیستم. دلم برایشان تنگ است. بعد از جام جهانی برزیل وقتی به تیم ملی 
دعوت شدم اولین بار است که همراه آنها نیستم. دوست دارم این بازی زود تمام شود و 
بچه ها دست پر برگردند. قطعا بازی سختی روبه رو داریم. به جز بازی با سوریه با شرایط آب 
و هوایی هم روبه رو هستیم. البته فکر می کنم بازی با گینه نو کمک زیادی به تیم ملی کرد. 
بچه ها با آمادگی بالا بازی را پرگل به پایان رساندند و هم حالا برای بازی با سوریه آماده 
هستند. سوریه تیم سخت کوشی است اگر این سه امتیاز را بگیریم پنج فینال را پشت سر 
گذاشته ایم. همه بازی ها را باید مثل مسابقه فینال ببینیم و هنوز هم چیزی مشخص نیست.
احتمالا سوشا مکانی، اخباری یا مظاهری در درون دروازه قرار بگیرند. نظرتان 

در این باره چیست؟
برای همه بازیکنان آرزوی موفقیت دارم. امیدوارم هر دو تیم صحیح و سالم از زمین 
خارج شوند و مصدومی نداشته باشیم چرا که آنها هم آرزو دارند سال های سال فوتبال 
بازی کنند. کی روش کسانی را دعوت می کند که لیاقت حضور در تیم ملی را دارند. 
مربی گلرها هم کسی را انتخاب می کند که بتواند به تیم ملی کمک کند. من هم 
دعا می کنم هر کسی که درون دروازه قرار می گیرد در وهله اول گل نخورد و 
دوم اینکه رکوردمان نشکند. فکر می کنم ما نخستین تیمی هستیم که 

در طول مقدماتی جام جهانی در دور رفت گل نخوردیم.
 در تمریناتی که داشتی نشان دادی بازی با پایت 

هم خوب است چون به خوبی دریبل می زدی. 
چون من اول فوروارد بازی می کردم. زمانی که با 
مربیگری فرکی در تیم جوانان نفت بازی می کردم در 
پست هافبک وسط بازی می کردم. یک بار هم در خاطرم 
هست که فرکی همه را جمع کرد و گفت من هافبک وسط 
خودم را پیدا کردم. خدا را شکر می کنم که این اردو برای ما خوب 
بود از نظر بدنی در شرایط مساعدی قرار داریم. تمام تمریناتی که 
گلرها با دو دست انجام می دهند را من با یک دست انجام دادم. با 
دست چپم کار کردم و از طرفی بازی با پا هم داشتم که این موضوع 

برای دروازه بان خوب است.

مربی تیم فوتبال صبای قم گفت: اینکه صبا بتواند در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی 
استقلال را شکست دهد اصلا شگفتی نیست.

ساکت الهامی در خصوص دیدار پیش روی این تیم با استقلال در رقابت های جام حذفی 
که روز جمعه برگزار خواهد شد گفت: این بازی را می توان یکی از بازی های حساس مرحله 
یک هشتم نهایی جام حذفی دانست. چون تنها دو بازی در این مرحله انجام می شود که هر 

دو سوی آن تیم های لیگ برتری هستند که یکی از آن دو بازی همین است. 
وی در خصوص میزبانی استقلال گفت: به شخصه از این موضوع راضی هستم. چون 
این بازی اولین بازی استقلال بعد از درگذشت مرحوم پورحیدری است. حتما استقلالی ها 

برنامه های خاصی برای بزرگداشت آن مرحوم دارند. انجام این بازی در ورزشگاه آزادی باعث 
می شود که این برنامه ها بهتر اجرا شده و حرمت منصورخان بیشتر حفظ شود.

مربی سابق استقلال افزود: مرفاوی را که همه می شناسند و می دانند او سال ها برای 
استقلال بازی و مربیگری کرده. ضمن این که من هم استقلالی هستم. گذشته از این که 
دو مقطع افتخار حضور در کادر فنی تیم استقلال را داشتم، خودم هم به شخصه استقلال 
را دوست دارم و یک استقلالی هستم.  اما این موضوع باعث نمی شود تا مسئولیتی که در 
تیم صبا داریم را فراموش کنیم. الهامی خاطر نشان ساخت: احساسات به جای خود، بازی 
و رقابت به جای خود. ما استقلالی هستیم و استقلال را هم دوست داریم. اما الان تحت 
قرارداد صبا هستیم و نسبت به این تیم مسئولیت داریم. اجازه نمی دهیم احساسات ما 
باعث شود به مسئولیت مان خدشه وارد کند. مربی تیم صبا گفت: لازم نیست یادآوری کنم 
که جام حذفی جام شگفتی هاست. البته پیروزی احتمالی صبا بر استقلال اصلا شگفتی 
نیست. چون دو تیم در لیگ برتر حضور دارند و از قوای تقریبا برابر برخوردارند. منظور من 
این بود در جامی که هر تیمی می تواند هر تیمی را ببرد، اصلا بعید نیست که صبا هم بتواند 
استقلال را ببرد. حتی در تهران. وی در خصوص جایگاه تیم صبا در جدول رده بندی گفت: 
ما بابت جایگاه تیم در جدول ناراحت هستیم اما نگران نیستیم. فشردگی امتیازات در جدول 
بسیار زیاد است. مثلا تیم ما که در رده پانزدهم قرار گرفته 9 امتیاز دارد و تیم رده هشتم 
جدول که ذوب آهن باشد 12 امتیازی است. یعنی تفاوت به اندازه فقط یک بازی است.  
الهامی در  پایان گفت: پس جایگاه ما در جدول نمی تواند خیلی نگران کننده باشد. البته ما 
باید تلاش کنیم تا از این جایگاه جدا شویم چون ادامه حضور تیم صبا در این جایگاه می 

تواند خطرناک باشد.

وضعیت نامعلوم گلف قم

گلف بی تکلیف ترین هیأت  ورزشی قم
هیأت  ورزشی گلف بعد از پایان دوره چهار ساله آخرین رئیس 
خود و لغو مجمع انتخابات جدید، در حال حاضر بی تکلیف ترین 

هیأت  ورزشی استان قم است.
هیأت گلف یکی از 43 هیات ورزشی فعال در استان قم است 
که کمتر از دو دهه از آغاز فعالیت رسمی این رشته ورزشی در 
قم می گذرد و زیر مجموعه آن علاوه بر گلف، رشته هایی نظیر 
مینی گلف و وودبال نیز فعال هستند و قمی ها به خوبی جذب این 

رشته ورزشی شده اند.
گلف تا کنون سه رئیس هیات به خود دیده است و همگان 
انتظار داشتند که با برگزاری مجمع انتخابات این هیات ورزشی 
در اوایل آبان ماه امسال، چهارمین رئیس هیات تاریخ گلف قم نیز 
مشخص شود اما این اتفاق رخ نداد تا ورزشکاران زیر مجموعه این 

رشته در بلاتکلیفی باشند.
* پایان دوره 3 ماه سرپرستی هیات گلف قم

در واقع گلف از تیر ماه امسال که دوره چهار ساله ریاست 
سیدمحمد علویون در هیأت  گلف استان قم به پایان رسیده، این 
هیأت  با تصمیم فدراسیون گلف و اداره کل ورزش و جوانان استان 
قم با معرفی سرپرست جدید به فعالیت خود ادامه داد اما با پایان 

دوره سرپرستی اکنون در بلاتکلیفی است.
بعد از پنجم تیر ماه که علویون از این هیأت  ورزشی خداحافظی 
از سوی فدراسیون گلف صادر شد، حمید  ابلاغی که  با  کرد 
خواجه بیاتی مسوولیت سرپرستی هیأت  گلف استان قم را بر عهده 
گرفت تا به مدت سه ماه اداره فعالیت های این هیأت  ورزشی را 

در دست بگیرد.
یکی از مهمترین ماموریت های سرپرست هیأت  گلف استان قم 
این بود که مقدمات برگزاری مجمع انتخابات این هیأت  ورزشی را 
فراهم کند و این اتفاق نیز در دوره سرپرستی رخ داد و قرار بود این 
مجمع در سومین روز آبان ماه با حضور اعضای مجمع در اداره کل 

ورزش و جوانان قم برگزار شود.
* ثبت نام 2 کاندیدا برای ریاست گلف

با توجه به مهلتی که امور مجامع هیأت های ورزشی اداره کل 
ورزش و جوانان استان قم در نظر گرفته بود، دو کاندیدا یعنی رضا 
دلاوری و سیدمحمد علویون برای شرکت در انتخابات ثبت نام 
کردند تا مجمع انتخابات این هیأت  ورزشی دو کاندیدا داشته باشد 

اما این مجمع در موعد مقرر برگزار نشد.
دلاوری به عنوان یکی از معاونین استانداری قم و علویون رئیس 
پیشین این هیأت ورزشی دو کاندیدای ریاست هیأت گلف استان 
قم هستند و قرار بود در سومین روز آبان ماه مجمع انتخابات به 
منظور تعیین رئیس جدید این هیأت با حضور کیکاووس سعیدی 
رئیس فدراسیون گلف، حسن عابدی مدیر کل ورزش و جوانان 
استان قم و دیگر اعضای مجمع در سالن کنفرانس اداره کل ورزش 
و جوانان استان قم برگزار شود اما این مجمع ناگهان به تعویق افتاد.

حتی بعد از پایان دوره سه ماه سرپرستی حمید خواجه بیاتی در 
هیات گلف استان قم با وجود فعالیت های مثبت صورت گرفته، اما 
خواجه بیاتی در این هیات ورزشی ماندگار نشد تا به قول عامیانه، 

این هیات ورزشی در حال حاضر روی هوا باشد و ورزشکاران و 
نیروی انسانی فعال در بخش های مختلف آن بلاتکلیف باشند.

* عملکرد موفق هیات گلف قم در دوره سرپرستی
البته در دوره سرپرستی هیأت  گلف استان قم نتایج بسیار خوبی 
توسط ورزشکاران این هیأت  ورزشی نصیب ورزش قم شد که از 
جمله آنها می توان به درخشش ورزشکاران رشته های مختلف زیر 
مجموعه این هیأت  ورزشی نظیر گلف، مینی گلف و به کاپ در 

مسابقات لیگ و قهرمانی کشور اشاره کرد.
ورزشکاران این رشته ورزشی امسال موفق به کسب چهار عنوان 
برتر به کاپ ایران شدند، موفقیت هایی که نمایندگان به کاپ استان 
قم، در تابستان امسال ظرف کمتر از یک ماه با کسب چهار عنوان 
برتر و شاخص رقابت های به کاپ بانوان و مردان کشور به ارمغان 

آوردند.
نخستین دوره رقابت های به کاپ قهرمانی مردان و بانوان کشور 
اوایل مرداد ماه به میزبانی مجموعه ورزشی انقلاب تهران به انجام 
رسید که قهرمانی و نایب قهرمانی بخش بانوان آن به قم اختصاص 
یافت و سپس در نخستین دوره مسابقات لیگ و پیکارهای 
قهرمانی به کاپ ساحلی مردان و بانوان کشور، استان قم دو عنوان 

دومی و سومی را از آن خود کرد.
* موفقیت 2 داور قمی در کسب مدرک قضاوت 

مسابقات وودبال
در حالی که هیات گلف استان قم در بلاتکلیفی به سر می برد 
اما نیروی انسانی فعال در این رشته چندان به امید مسوولان 
فدراسیون، اداره کل ورزش و جوانان قم و هیات گلف ننشسته اند، 
در این بلاتکلیفی دو داور برای نخستین بار در ورزش قم برای 

قضاوت رقابت های رشته ورزشی وودبال موفق به کسب مدرک 
معتبر داوری شدند.

این در حالی است که رشته ورزشی وودبال یکی از رشته های 
زیرمجموعه فدراسیون گلف محسوب می شود که چند سالی است 
رسما فعال شده و علاقمندان متعددی را نیز جذب خود کرده 
است و در مسابقات کشوری این رشته نیز نمایندگان قم به میدان 

می روند.
وودبال در کنار مینی گلف، به کاپ و یکی دو رشته ورزشی جدید 
دیگر زیر مجموعه فدراسیون گلف ایران و هیأت های استانی این 
رشته هستند و در ادامه روند رو به رشد این رشته ورزشی در قم، 
دو تن نماینده قم در دوره داوری این رشته ورزشی موفق به کسب 

مدرک شدند.
* خودکار و صادقی نخستین داوران وودبال قم

این دوره داوری ویژه رشته ورزشی وودبال توسط انجمن وودبال 
فدراسیون گلف برنامه ریزی و برگزار شد و اسامی پذیرفته شدگان 
در آن در حالی اعلام شد که دوره داوری در درجه سه بود و 
داورانی از استان های مختلف کشور که فعالیت در این رشته را آغاز 

کرده اند، برای دریافت مدرک در این دوره حضور یافتند.
در بین اسامی پذیرفته شدگان در دوره داوری درجه سه وودبال 
نام داورانی از استان های کرمان، فارس، آذربایجان شرقی، قم و 
گیلان به چشم می خورد و از بین دو نماینده قم یک نفر در بخش 
آقایان و یک نفر در بخش بانوان در این دوره حضور یافته بودند که 

با موفقیت آن را پشت سر گذاشتند.
برای این منظور اعظم خودکار و بهروز صادقی از قم اعزام شده 
بودند، در حالی که این دوره به مدت سه روز برای دومین بار 

در تاریخ فعالیت این رشته در کشور و البته برای نخستین بار به 
میزبانی هیأت گلف استان فارس برگزار شد و شیرازی ها این دوره 

را در زمین وودبال زرقان میزبانی کردند.
دوره داوری درجه سه رشته ورزشی وودبال با تدریس مهرداد 
جمشیدی و محمدمهدی سعیدی مدرسین بین المللی این رشته 
برگزار شد تا داوران از دانش روز این رشته ورزشی در امر قضاوت 
رقابت های مهم و معتبر آن برخوردار شوند و وودبال ایران از این 

نظر یک گام دیگر در مسیر پیشرفت قدم بردارد.
* برنامه ریزی برای فصل جدید لیگ گلف باشگاه های 

ایران
خبر دیگر از فدراسیون گلف و گلف استان قم این است که به 
زودی جلسه هماهنگی و قرعه کشی مسابقات فصل جدید لیگ 
گلف باشگاه های کشور برگزار می شود و در صورتی که تکلیف 
رئیس جدید هیأت گلف استان قم مشخص شود، قم نیز می تواند 

در این لیگ حضور یابد.
این در حالی است که با توجه به بازنگری و تجدید نظر در 
آیین نامه برگزاری مسابقات لیگ برتر و دسته اول گلف مردان و 
بانوان باشگاه های کشور، به زودی جلسه هماهنگی و قرعه کشی 
فصل جدید این رقابت ها با حضور روسای هیأت های استانی 
و مدیران باشگاه ها و تیم های حاضر در لیگ در حضور دبیر 
فدراسیون، رئیس سازمان لیگ و دبیر سازمان لیگ این رشته 

برگزار خواهد شد. 
بر اساس آیین نامه جدید، تیم های حاضر در رقابت های لیگ برتر 
و دسته اول گلف مردان و بانوان باشگاه های کشور باید مبلغ ورودی 
تعیین شده را به حساب درآمدی فدراسیون گلف پرداخت کنند 
و در تمامی مراحل رفت و برگشت این مسابقات نیز باید تیم ها 

حضور داشته باشند.
* غیبت گلف قم در مسابقات لیگ کشور

این تصمیم با هدف ارتقاء سطح کیفی رقابت های لیگ گلف 
ایران گرفته شده تا تیم هایی که از توانایی مالی لازم برخوردارند 
در لیگ حضور یابند اما در حال حاضر هیأت گلف استان قم هیچ 
امکان تصمیم گیری برای حضور در این مسابقات ندارد زیرا این 

هیأت بعد از دوره سرپرستی اکنون بلاتکلیف است.
این در شرایطی است که در سال قبل تعداد هشت تیم در 
مسابقات لیگ برتر و تعداد 9 تیم در رقابت های لیگ دسته اول 
گلف مردان باشگاه های کشور حضور داشتند و بازی های لیگ 
دسته اول گلف بانوان ایران نیز با حضور هفت تیم رسما راه اندازی 

و برگزار شد.
در شرایطی که سال 1394 تعداد دو تیم از مسابقات لیگ برتر 
گلف به رقابت های لیگ دسته اول سقوط کردند و دو تیم از دسته 
اول به لیگ برتر راه یافتند اما از قم مدت زیادی است که در 
لیگ گلف ایران خبری نیست و باید منتظر ماند و دید که ابتدا 
تکلیف هیات ورزشی گلف قم چه می شود و سپس رئیس جدید 
آیا تصمیمی برای حضور گلف قم و رشته های زیر مجموعه آن در 

لیگ های کشور دارد یا خیر؟



 

5 علمی و سلامت 

بخور و نخورها در آنفولانزا
در هنگام بروز آنفلوآنزا بدن شما به کالری بیشتری نیاز دارد چون هر چه درجه 
حرارت بدن بالاتر می رود، سوخت و ساز بدن نیز افزایش می یابد.داشتن برنامه غذایی 
نامناسب طول دوره این بیماری و استعداد ابتلا به آن را تشدید می کند، بهترین راه 
برای جلوگیری از این روند، ترکیب یک رژیم غذایی مناسب و رعایت بهداشت است.

 بایدهای تغذیه ای در آنفلوآنزا
سوپ و غذاهای آبکی دیگر به خصوص زمانی که با مرغ طبخ می شود، به مرطوب 

نگه داشتن بینی، جلوگیری از کم آبی بدن و مبارزه با التهاب گلو کمک می کند.
چای داغ نیز درد گلو را تسکین داده و از گرفتگی بینی جلوگیری می کند؛ البته نه 

آن قدر داغ که به بافت مری آسیب زند.
 میوه های خانواده مرکبات حاوی ویتامین C هستند و اگرچه از آنفلوآنزا جلوگیری 
نمی کنند، اما می توانند طول دوره آن را کاهش دهند. همچنین ویتامین C تقویت 

کننده سیستم ایمنی بدن است.
غذاهای تند ضد احتقان هستند. خوردن فلفل تند و یا ترب کوهی به تسکین علائم 

بیماری کمک می کند.
موز سرشار از پتاسیم است و از عرق کردن، تهوع، استفراغ، و یا اسهال جلوگیری 

می کند.
زنجبیل نیز از تهوع جلوگیری می کند و تسکین دهنده سایر بیماری های معده است.

فراورده های لبنی: با وجود آنچه شما ممکن است شنیده باشید شیر، ماست و مانند 
آن می تواند در برخی از افراد مخاط گلو را ضخیم تر و غیر قابل تحمل نماید؛ اما اگر 
شما می توانید لبنیات را تحمل کنید آن را مصرف کنید چرا که لبنیات منبع خوبی 
از پروتئین و ویتامین D است که می تواند در مبارزه با عفونت ها به بدن شما کمک 
کند به علاوه، ماست پروبیوتیک می تواند به تعادل باکتری های روده شما کمک کند.

نبایدهای تغذیه ای در آنفلوآنزا
غذاهای چرب و سرخ کردنی ها

غذاهای اسیدی: در واقع منظور غذاهایی است که محیط بدن را اسیدی می کند.
شیرینی ها و کربوهیدرات های تصفیه شده: کربوهیدرات های تصفیه شده مانند 
کراکر و نان های سفید و... به سرعت به قند شکسته می شوند و مانند شیرینی ها و 
آبمیوه های صنعتی، شکرشان باعث التهاب می شود و در واقع می تواند بدن شما را در 

مبارزه با عفونت تضعیف کند.
نکات بهداشتی برای پیشگیری

ویروس آنفلوآنزا در هوا معلق است، بنابراین اگر در خیابان از کنار کسی که آنفلوآنزا 
دارد، می گذرید یا لباس کسی که سرماخورده را لمس می کنید، آنفلوآنزا نمی گیرید؛ 
اما اگر فرد بیمار روی دست دیگری سرفه یا عطسه کند، ابتلا به بیماری حتمی 

خواهد بود.
مهم ترین اصول برای اجتناب از ابتلا به آنفلوآنزا عبارتند از:

چندین بار شست و شوی دست ها در روز، به خصوص پس از بازگشت از کار، بعد از 
سوار شدن به وسایل نقلیه عمومی و همچنین خرید، بسیار ضروری است. در صورتی 
که آب و صابون در اختیار ندارید، از ژل های شست و شوی دست استفاده کنید.اگر 
کسی سرفه می کند، باید دستمال جلوی دهانش بگیرد و پس از استفاده آن را در 

سطل زباله بیندازد.تهویه هر روز هوای اتاق ها نیز توصیه می شود.
اگر خودتان مبتلا به آنفلوآنزا هستید، از ماسک استفاده کنید تا دیگران به این 
بیماری دچار نشوند. مدل ماسک های جراحی که سبک ترند و در داروخانه ها یافت 

می شوند، موثرتر از ماسک هایی است که به نوک اردک شباهت دارد.
مکمل هایی برای پیشگیری

پیشگیری از ورود میکروب ها به بدن با اقدامات بهداشتی ضروری است. اما تقویت 
دستگاه ایمنی بدن نیز نکته ای است که نباید از آن غفلت کرد.

ریزمغذی ها: استفاده از ریزمغذی هایی مانند مس و روی در روزهای ابتدایی زمستان 
به پیشگیری از بروز عفونت ها کمک می کند.

رژیم غذایی: رژیم غذایی متناسب مانع از بروز بیماری های متعددی از جمله آنفلوآنزا 
می شود. برای نمونه، مصرف یک واحد لبنیات همراه یک میوه تازه در وعده صبحانه، 
مس مورد نیاز بدن را تامین می کند. وعده ناهار نیز بهتر است شامل کمی گوشت 
یا ماهی همراه با سبزی و میوه باشد؛ برای شب نیز مصرف نشاسته همراه سبزیجات 
توصیه می شود. این رژیم غذایی مانع از افت انرژی در طول روز و اطمینان از مبارزه 

بدن با ویروس ها خواهد شد.

غذاهایی که نباید همراه با دارو خورده شوند
خوردن برخی مواد غذایی همزمان با دارو، بر عملکرد دارو در بدن تاثیر منفی 

می گذارد، یا از اثر آن می کاهد و یا باعث می شود دارو تاثیر خود را از دست بدهد.
به گزارش سلامت نیوز به نقل از پایگاه خبری شبکه العالم، مواد غذایی که در این 
نوشتار به آن ها اشاره می شود، از جمله موادی هستند که خوردن آن ها به همراه 

دارو توصیه نمی شود.
1 - گریپ فروت

با وجود این که میوه گریپ فروت دارای ویتامین "B2" و فیبر و پتاسیم است، 
نوشیدن یک لیوان آب گریپ فروت ممکن است به تداخل این مواد به آنزیم های 
مهم معده منجر شده و درنتیجه موجب افزایش غلظت دارو درخون شود. ازاین رو، 
توصیه می شود که درصورت مصرف دارو، از نوشیدن آب گریپ فروت خودداری شود 
و به جای آن از آب پرتقال که دارای مزایای مشابه به گریپ فروت است، استفاده شود.

2 - موز
برخی افراد درمصرف موز به علت دارا بودن پتاسیم زیاده روی می کنند تا از خطرات 
سرطان و سکته مغزی و بیماری های قلبی بکاهند اما مصرف زیاد مواد غذایی سرشار 
از پتاسیم، ممکن است برای افرادی که از قرص های آرام بخش استفاده می کنند، 
مشکل ساز باشد. به ویژه برای کسانی که داروها را با هدف کاهش فشار خون مصرف 
می کنند. این مساله باعث افزایش میزان پتاسیم در بدن و درنتیجه افزایش تپش قلب 

دراین افراد می شود.
موزهمچنین دارای تیامین است که یکی از اسیدهای آمینه است که ممکن است 
مصرف آن با برخی از داروها موجب افسردگی شود و آسیب هایی به فرد مصرف 

کننده دارو وارد کند.
3 - اسفناج

به افرادی که داروهای رقیق کننده خون و ضد انعقاد خون مانند وارفارین و کومادین 
مصرف می کنند، توصیه می شود که مصرف سبزیجات سبز رنگ به ویژه سبزیجات 
حاوی پتاسیم زیاد را کاهش دهند زیرا این کار مانع از تاثیر مطلوب داروهای ضد 

انعقاد خون می شود.

مقابل تلویزیون غذا نخورید
 نشتن روی کاناپه ای نرم و راحت، بشقاب غذار به دست گرفتن و تماشای تلویزیون 
برای اغلب افراد اتفاق دلپذیر است؛ اما همین لحظات خوشایند چه تأثیری بر سلامتی 

ما دارد؟ آیا غذا خوردن مقابل تلویزیون می تواند به جسم ما آسیب برساند؟

بدون تردید غذا خوردن یکی از مهم ترین بخش های زندگی هر خانواده ای است 
که می تواند جسم و روح افراد به ویژه کودکان را تحت تأثیر قرار دهد. بنا بر آخرین 
تحقیقات انجام شده، خانواده هایی که عادت به مصرف غذا مقابل تلویزیون دارند نه 
تنها لذت کم تری نصیبشان می شود بلکه اغلب غذای ناسالمی هم مصرف می کنند. 
در واقع، توجه این افراد بیش از آنکه به کیفیت غذا و هم صحبتی با عزیزانشان به 

صفحه تلویزیون است.
این اتفاق، علاوه بر آنکه موجب پر خوری و اضافه وزن می شود ارتباط خانوادگی 
را هم کاهش می دهد. خانواده هایی که به هنگام صرف غذا تلویزیون را خاموش 
می کنند به کیفیت غذا توجه بیشتری دارند و همین موضوع احتمال مصرف 
خوراکی های ناسالم از جانب آنها کاهش می دهد. به اضافه، خانواده هایی از این دست 
پیوندی محکم تر با یکدیگر دارند؛ زیرا غذا خوردن برای آنها فرصتی که در جریان 

اتفاقات روز یکدیگر قرار بگیرند و صحبت کنند.
بنابراین، اگر میز غذایتان مقابل تلویزیون است آن را جابجا کنید و تلاش کنید هنگام 
غذا از کاناپه راحت جلوی تلویزیون جدا شوید. شاید ابتدا کمی سخت باشد اما درر 

عوض زندگی سالم تر و خانواده ای گرم تر را به خودتان هدیه می دهید.

در اطراف مکزیک جایی میان دریای کارائیب و خلیج مکزیک رودخانه ای زیرزمینی 
وجود دارد که می توان آن را یکی از عجیب ترین و ناشناخته ترین نقاط زمین به شمار 
آورد. در دل جنگل حاره ای و مملو از گیاهان و درختان این منطقه از جهان گودال 
های آبی مخوفی وجود دارد که حالا محققان متوجه وجود رودخانه ای در زیر یکی از 
آنها شده اند.این گودال آبی عمیق Cenote Angelita نام دارد که در اعماق آن رودخانه 
ای در جریان آن است که محققان تخمین می زنند حدود 30 متر زیر سطح زمین 
در جریان باشد.این رودخانه، جایی که آب شور به جریان آب شیرین می رسد پوشیده 
از ابر ضخیمی متشکل از سولفید هیدروژن است. درصورتیکه این گاز استنشاق شود 
نتیجه ای جز مرگ به همراه نخواهد داشت.در ظاهر به نظر می رسد که جنگل قرار 
گرفته در بالای این رودخانه یکی از زیباترین و دست نخورده ترین مناطق جهان باشد 
اما با نفوذ در عمق این گودال و رسیدن به این رودخانه متوجه می شویم که با یکی 
از مخوف ترین و ناشناخته ترین مناطق زمین روبرو هستیم.ابر گازی که بر فراز این 
رودخانه زیرزمینی قرار گرفته بیش از سه متر ضخامت دارد و همین مسئله نفوذ به 
آنجا را برای محققان دشوار کرده است.مایاها عقیده داشتند که این گودالها دروازه ورود 
به دنیای زیر زمینی است.اکنون محققان تلاش می کنند تا با نفوذ به این گودال از راز 

شکل گیری رودخانه زیرزمینی آن پرده بردارند.

کشف یک رودخانه زیر زمینی در مکزیک

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر موفق به تولید نخ 
بخیه دارورسان به روش الکتروریسی شدند که حاوی 

داروی ضدسرطان کورکامین است.
الهه شریفی سامانی، دانشجوی کارشناسی ارشد رشته 
مهندسی نساجی گرایش تکنولوژی در دانشگاه امیرکبیر 
و مجری طرح » طراحی و ساخت نخ بخیه دارورسان« 
در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: بیماران مبتلا به 
سرطان در درمان بالینی، داروهای ضد سرطان خوراکی 
یا تزریقی مصرف می کنند. اگر چه داروها می توانند به 
محل سرطانی برسند، اما مقدار داروی رسیده نسبت به 

مقدار اولیه دارو کاهش می یابد.
وی ادامه داد: زیرا دارو بین بخش های سالم نیز توزیع 
می شود؛ بنابراین، بیماران به مصرف مقدار بیش از حدی 
از دارو نیاز دارند که ممکن است دچار عوارض جانبی 

شدید نامطلوبی شوند.
شریفی عنوان کرد: از این رو استفاده از حداقل مقدار 
دارو که به طور موثر در بخش سرطانی جذب شود، 

مطلوب است.
وی با بیان اینکه سامانه موضعی پخش نظارت شده 
دارو، مزایای متعددی در مقایسه با اشکال دارویی مرسوم 
دارد، افزود: بهبود اثر درمانی، کاهش میزان سمی بودن، 
کاهش میزان مصرف دارو و سهولت بیش تر از مزایای 
پخش نظارت شده دارو نسبت به درمان با مصرف دارو  

محسوب می شود.
وی با بیان اینکه اخیراً الیاف الکتروریسی شده حاوی 

دارو با بازده کوچک سازی بالاتر و پایداری بهتر نسبت به 
سایر ساختارهای دارویی مورد توجه بسیاری قرار گرفته 
است، اظهار داشت: در این طرح به نتیجه رسیدیم که نخ 
های بخیه تهیه شده از الیاف الکتروریسی سطح تماس 

بالا و در نتیجه بازده دارورسانی بالایی دارند.
وی ادامه داد: ضمن آنکه دارورسانی موضعی برای 
بسیاری از داروها و بیماری های متفاوت قابل استفاده 
نانوالیاف  کامپوزیتی  لایه  وی،  گفته  بود.به  خواهد 
سامانه  آماده سازی  از  چشم اندازی  الکتروریسی شده 
پلیمری کارا برای رهایش کنترل شده دارو متناسب با 

ساز وکار بدن را می دهد.
مزایای نخ بخیه پوسته مغزی
 )core-shell( دارورسان

این محقق خاطر نشان کرد: در صورتی که نخ بخیه 
دارورسان به صورت پوسته مغزی تهیه شود، کارایی این 
نخ ارتقا می  یابد که ما در این طرح از این روش استفاده 

کردیم.
وی افزود: برای مثال با استفاده از دو پلیمر با سرعت 
تخریب متفاوت، برای پوسته و مغزی نخ بخیه، امکان 
رهایش دوز متفاوت دارو در دو بازه زمانی فراهم می  
شود. همچنین می  توان دو داروی متفاوت در پوسته و 
مغزی را بارگذاری کرد که با تخریب پوسته داروی اول و 

با تخریب مغزی داروی دوم آزاد می  شوند.
شریفی عنوان کرد: در مواردی که دارو گران قیمت 
و کمیاب است، این ساختار بسیار مثمر ثمر خواهد 
بود چرا که با بارگذاری این دارو فقط در بخش پوسته، 
مقدار استفاده دارو بسیار کاهش می  یابد؛ در حالی که 
مغزی این نخ تنها نقش تامین کننده خواص فیزیکی و 

مکانیکی مورد نظر به عنوان نخ بخیه را دارد.
وی با اشاره به روش تولید نخ بخیه اظهار داشت: 
از میان پلیمرهای مختلف، پلی اتیلن گلایکول-پلی 
لاکتیک اسید و پلی کاپرولاکتان به دلیل زیست تخریب 
پذیری، در دسترس بودن و سازگاری داشتن با بدن 
مورد مطالعه قرار گرفتند و الکتروریسی نخ بخیه  انجام 
 شد.شریفی ادامه داد: در این روش از یک یا چند حلال 
آلی مانند کلروفرم استفاده کردیم و به منظور تولید نخ 
بخیه دارورسان، عملیات الکتروریسی با استفاده از دو 
نازل رو به روی هم با بارهای مخالف، یک سیلندر خنثی 

در وسط و همچنین یک واحد تاب دهنده انجام گرفت.
وی با بیان اینکه قطر نانو الیاف سازنده نخ در این 
پژوهش 120 نانومتر است، تصریح کرد: بنابراین قطر کم 
نانو الیاف حاصل شد و نسبت سطح به حجم بالا سبب 
بهبود دارورسانی نسبت به سیستم معمول دارورسانی 
است.شریفی با اشاره به کاربردهای نخ بخیه دارورسان 
اظهار داشت: مهم ترین کاربرد نخ بخیه دارورسان، در 
بیماری های سرطانی و دارورسانی موضعی به محل 

خروج توده است.
وی افزود: همچنین نخ بخیه دارورسان برای تسکین 
موضعی درد پس از عمل جراحی و در زخم های پوستی 
برای جلوگیری از التهاب و عفونت، بیماری های پریودنتال 
و سایر بیماری ها کاربرد دارد.وی گفت: معمولا در 
عمل های جراحی برای بهبودی بیمار از دارو با دوز بالا 
استفاده می شود که می توان با این نخ بخیه دارورسان، 

از دوز دارویی پایین تر استفاده کرد.
به گفته وی، وقتیکه به صورت موضعی دارویی با نخ 
دارورسان به بدن بیمار بخیه داده شود نیازی به داروی با 
دوز بالا نیست و این امکان فراهم می شود که اثر بخشی 
دارو بیشتر باشد.  وی افزود: این نخ بخیه که طراحی 
کرده ایم دارای ساختار پوسته مغزی است که این امکان 
را برای پزشک فراهم می کند تا از دو دارو در نخ برای 

درمان بیمار استفاده کند.
 وی گفت: البته که می توان یک دارو را در پوسته و 
مغزی از پلیمرهایی با زیست تخریب پذیری متفاوت 
بارگذاری کرد تا رهایشی در بازه های زمانی و سرعت 

متفاوت داشته باشند.
 شریفی با بیان اینکه در کشورهای دیگر روی تولید 
نخ بخیه دارو رسان کار کرده اند، گفت: اما روش اثر 
گذاری دارو روی بیماری در تحقیقات آنها با این روش 
کاملا تفاوت دارد؛ همچنین در این تحقیقات از دو پلیمر 
جدید و داروی کورکومین استفاده کرده ایم که چون 
منشا گیاهی دارد می توان گفت اثر بخشی دارو در این 
نخ بخیه بیشتر خواهد بود. به گزارش مهر، این دستاورد 
حاصل پروژه کارشناسی ارشد مهندس الهه شریفی 
سامانی به راهنمایی دکتر مسعود لطیفی، دکتر روح 
الله باقرزاده و دکتر فاطمه موسی زادگان بوده که در 

دانشکده نساجی انجام شده است.

دانشمندان دانشگاه کالیفرنیا در سان دیگو با همکاری ابراهیم فراتی، محقق ایرانی، 
نخستین دستگاه میکروالکترونیک فاقد نیمه رسانا را ساخته اند که با لیزر کنترل 

شده و از الکترون های آزاد استفاده می کند.
 این دستاورد می تواند به ساخت پنل های خورشیدی بهتر و دستگاههای 

میکروالکترونیک)تراشه ( سریع تر منجر شود که حامل نیروی بیشتری هستند.
نیمه رساناهای مبتنی بر سیلیکون و مواد دیگر بسیار عالی بوده و به بشر در 

کوچک سازی میلیاردها ترانزیستور تا اندازه های چند سانتی متری کمک کرده اند. با 
این حال آن ها محدودیت هایی هم دارند.

این تراشه جدید فاقد نیمه رسانا می تواند توسط یک مبنع برق ولتاژ پایین یا یک 
منبع لیزری با نیروی کم تحریک شود. در مقابل، نیمه رساناها به محرک بزرگ 

خارجی برای شروع جریان الکترون ها نیاز دارند.
سرعت الکترون با مقاومت مواد نیمه رسانا محدود می شود و به ارتقای انرژی برای 
جریان یافتن آن ها از میان شکاف باند ایجاد شده در اثر خواص عایق نیمه رساناهایی 

مانند سیلیکون نیاز است.
محققان به منظور حذف همه موانع رسانایی، الکترون های دارای جریان آزاد در 

فضا را جایگزین نیمه رساناها کردند.
این تراشه از متاماده ساخته شده و دارای سطح مهندسی شده ای موسوم به 
متاسطح است که در بالای یک ویفر سیلیکونی قرار گرفته و لایه دی اکسید 
سیلیکون آن مانند یک حائل عمل می کند. نوارهای موازی از طلا در این متاسطح 
می توانند ولتاژ پائین برق و لیزر را برای تحریک میدان های الکتریکی شدید جذب 

کنند.
به گفته ابراهیم فراتی، فارغ التحصیل دانشگاه علم وصنعت ایران و محقق دانشگاه 

کالیفرنیا در سان دیگو، این دستگاه به ارائه الکترون بیشتر برای کار می پردازد.

نخ بخیه دارورسان برای بیماران سرطانی ساخته شد

ساخت پنل های خورشیدی مطلوب تر و تراشه های 

بعد از عرضه گوشی هوشمند گوگل پیکسل، این شرکت بلندگوی هوشمند گوگل 
هوم را هم روانه بازار کرده تا با ترکیب این دو محصول بتواند طیف گسترده ای از خدمات 
را به کاربران ارائه کند. این بلندگو می تواند به عنوان منشی شخصی، رادیو، متصدی 
کتابخانه و غیره عمل کند و رقیبی جدی برای محصول مشابه آمازون یعنی بلندگوی 
اکو محسوب می شود.شرکت آمازون با همکاری شرکت های ثالث از طریق این بلندگو 
خدمات دیگری مانند پخش اخبار، سفارش و خرید پیتزا و غیره هم انجام می دهد، اما 
قرار است بلندگوی گوگل هوم کارکردهای گسترده تری داشته باشد، زیرا از طریق آن 
استفاده از خدمات جیمیل، برنامه نقشه گوگل و دیگر خدمات گوگل هم ممکن خواهد 
بود.به عنوان مثال اگر از این بلندگو در مورد روز و تاریخ سوال کنید، علاوه بر اطلاعاتی 
در مورد ساعت و آب و هوا حتی می توانید برخی اخبار مهم و فهرست قرار ملاقات های 
ثبت شده در تقویمتان را هم بشنوید. تبدیل واحدهای مختلف به هم مانند دلار به یورو 
و مایل به کیلومتر هم از دیگر توانایی های گوگل هوم است.قیمت این بلندگو 130 دلار 
است و لذا حدود 50 دلار ارزان تر از آمازون اکو است. هر چند آمازون اکو دات را به 
قیمت 50 دلار عرضه کرده تا کاربران کم درآمد را هم جلب خود کند.هم اکو و هم گوگل 
هوم با گوشی های آندرویدی و آیفون و خدمات جستجوی صوتی آنها سازگاری دارند 
و می توان اطلاعات آنها را از طریق گوشی هم دریافت کرد. از این بلندگوها می توان به 
عنوان ساعت زنگدار یا وقت نگهدار هم استفاده کرد.همچنین از این بلندگوهای هوشمند 
می توان برای کنترل و خاموش و روشن کردن لامپ ها، ترموستات و دیگر لوازم خانگی 

متصل به اینترنت هم بهره برد.

با این بلندگوی همه کاره منشی دار می شوید!

دوشنبه -بیست وچهارم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4147

 آشنایی با ۱۲ ماده غذایی ضدپیری

رعایت یک رژیم غذایی سالم همانند یک راز سر به مهر 
نیست بلکه توصیه ای همیشگی محسوب می شود که البته 
بسیاری از ما آن را نادیده می گیریم. مواد غذایی که روزانه و 
به طور مرتب مصرف می کنیم می توانند نقشی تاثیرگذار در 
افزایش طول عمر ما داشته باشند.بر همین اساس، در ادامه 
این مطلب قصد داریم برخی از بهترین مواد غذایی ضد پیری 
که می توانند چندین سال به طول عمر شما اضافه کنند را 
معرفی کنیم. انسان دیر زمانی است که در تلاش برای یافتن 
اکسیر جوانی و راز زندگی طولانی مدت گزینه های مختلفی 
را مد نظر قرار داده و روش های مختلفی را امتحان کرده 
است. یکی از موارد تاثیرگذار در مبارزه با نشانه های افزایش 
سن و کسب طول عمر هر چه بیشتر رژیم غذایی افراد است.

لپه
هنگامی که بحث عمر طولانی مطرح می شود، چگونگی 
مصرف حبوبات سبز و زرد تا زمانی که در رژیم غذایی شما 
وجود داشته باشند، چندان فرقی نمی کند. نتایج مطالعه 
ای که توسط انتشارات BMJ منتشر شده است، نشان می 
دهد، مصرف لپه پخته شده و دیگر حبوبات - یک جز اصلی 
از رژیم غذایی مدیترانه ای - می تواند روند پیری در سطح 
سلولی را کند سازد. پژوهشگران فیبر و آنتی اکسیدان های 
موجود در لپه و دیگر حبوبات را عوامل موثری می دانند که 

به آنها قدرت افزایش طول عمر را می بخشند.
گردو

خوردن آجیل یکی از بهترین کارهایی است که می توانید 
برای بهبود سلامت خود انجام دهید. بنابر نتایج مطالعه ای 
که در نشریه BMC Medicine منتشر شده است، افرادی 
که سه بار در هفته یا بیشتر آجیل، به ویژه گردو، مصرف می 
کنند، دو تا سه سال بیشتر عمر می کنند. افرادی که گردو 
مصرف می کنند به طور قابل توجهی خطر ابتلا به سرطان 
و بیماری قلبی، دو قاتل بزرگ که با افزایش سن، انسان را در 
معرض خطر مرگ قرار می دهند، در آنها کاهش می یابد. 
البته باید به این نکته توجه داشت که مطالعه ای دیگر نشان 
داده است بادام زمینی یا کره بادام زمینی فاقد فواید افزایش 
طول عمر هستند و تاثیری در این زمینه ندارند. همچنین، 
گردو یکی از مواد غذایی است که مصرف آن می تواند به 

باهوش تر شما منتج شود.
پروتئین های گیاهی

لازم نیست تا وعده های غذایی حاوی گوشت خود را به 
طور کامل حذف کنید اما افزودن چند وعده غذایی بدون 
گوشت در هفته می تواند به افزایش طول عمر شما کمک 
کند. بنابر نتایج مطالعه انجمن نفرولوژی آمریکا، افزودن منابع 

گیاهی پروتئین به رژیم غذایی می تواند طول عمر شما را 
افزایش دهد، به ویژه اگر از مشکلات کلیه رنج می برید. مواد 
غذایی مانند کینوا، برنج، لوبیاها، سویا، توفو، و گندم سیاه 
فواید فیبر، ویتامین ها، و مواد معدنی موجود در خود را به 

رژیم غذایی شما می افزایند.
هویج

انواع مختلف هویج از مواد غذایی سالم اصلی محسوب می 
شوند و جای شگفتی ندارد که برای انسان مفید هستند. 
اما آیا می دانستید مصرف هویج نه تنها می تواند به طول 
عمرتان اضافه کند بلکه در حفظ ظاهری جذاب تر نیز به شما 
کمک می کند؟ نتایج مطالعه پژوهشگران دانشگاه گلاسکو 
نشان داده است که کاروتنوئیدهای موجود در هویج که رنگ 
نارنجی روشن را به آن می بخشند می توانند روند پیری را 
کند کرده و فرد را برای جفت های بالقوه خود جذاب تر سازد.

ساردین
نتایج مطالعه آکادمی تغذیه و رژیم های غذایی آمریکا 
نشان داده است که اسیدهای چرب امگا-3 فواید چشمگیری 
در زمینه طول عمر دارند و به کاهش خطر ابتلا به بیماری 
قلبی و دیابت کمک می کنند. در شرایطی که می توانید 
این ترکیبات جادویی را در انواع مختلف ماهی های چرب 
پیدا کنید، یکی از بهترین منابع آن که البته کمتر شناخته 
شده است، ماهی ساردین محسوب می شود. تنها یک 
وعده از این ماهی های کوچک می تواند نصف نیاز روزانه 
شما به اسیدهای چرب امگا-3 و 400 درصد از نیاز روزانه 
به ویتامین B12، یکی دیگر از مواد مغذی موثر در طول 
عمر بیشتر، را تامین کند. از آنجایی که ساردین ها کوچک 
هستند در پایین زنجیره غذایی قرار گرفته و از این رو احتمال 
آلودگی آنها با سموم مختلف نسبت به ماهی های بزرگ تر 

مانند ماهی تن یا سالمون کمتر است.
حلزون

حلزون در برخی از کشورهای جهان مانند فرانسه از جمله 
غذاهای محبوب و پر طرفدار محسوب می شود. حلزون 
منبع خوبی برای آهن است. آهن موجود در حلزون می 
تواند به پیشگیری از کم خونی و افزایش طول عمر انسان 

کمک کند.
نارگیل

نتایج یک مطالعه انجام شده توسط پژوهشگران دانشگاه 
کپنهاگ دانمارک نشان داده است، مصرف یک رژیم غذایی 
سرشار از چربی های سالم از جمله اسیدهای چرب زنجیره 
متوسط که در نارگیل یافت می شوند، روند پیری مغز را در 
نتیجه محافظت از آسیب دیدن DNA کند می سازد. در 

شرایطی که این مطالعه روی موش ها صورت گرفته است، 
اما پژوهشگران اعلام کرده اند که نارگیل می تواند نتایجی 
مشابه را برای انسان به همراه داشته باشد و به جوان نگه 

داشتن مغز کمک کند.
کلم ترش

کلم رنده شده و آب پز شده با سرکه و دیگر غذاهای 
سرشار از باکتری های خوب مانند ماست، کفیر و کیمچی 
)نوعی خوراک تخمیر شده کره ای( می توانند به افزایش 
طول عمر انسان کمک کنند. عامل کلیدی در این زمینه 
انواع مختلف پروبیوتیک موجود در غذاهای تخمیر شده 
محسوب می شود. باکتری های خوب التهاب را کاهش می 
دهند، سیستم ایمنی بدن انسان را تقویت می کنند، و به 
سوخت و ساز بهتر کمک می کنند که این شرایط می تواند 

به افزایش طول عمر انسان منتج شود.
سیب زمینی شیرین

به گفته پژوهشگران دانشگاه ایالتی کانزاس، سیب زمینی 
های شیرین با توجه به ویژگی های افزایش طول عمر خود 
می توانند نقشی ویژه در رژیم غذایی انسان داشته باشند. 
سیب زمینی های شیرین که در انواع و رنگ های مختلف 
در دسترس هستند حاوی سطوح بالای آنتوسیانین هستند. 
آنتوسیانین ترکیبی است که می تواند خطر ابتلا به سرطان 

را کاهش داده و طول عمر انسان را افزایش دهد.
شکلات

شکلات از خوراکی های محبوب و دوست داشتنی در 
سراسر جهان است و دانشمندان دریافته اند مصرف انواع 
خوب آن، به ویژه شکلات تلخ، می تواند به افزایش طول 
عمر انسان کمک کند. شکلات منبع خوبی برای رسوراترول، 
ترکیبی قدرتمند که می تواند نشانه های پیری سلولی را 
معکوس سازد، محسوب می شود. برای دریافت فواید ضد 

پیری کامل خوردن شکلات تلخ توصیه می شود.
انار

بنابر نتایج  العاده ای است.  انار دارای قدرت های فوق 
مطالعه پژوهشگران فرانسوی، این میوه می تواند در افزایش 
طول عمر انسان نیز نقش داشته باشد. به گفته دانشمندان، 
مولکول Urolithin A که در میوه انار یافت می شود توسط 
میکروب های موجود در روده تغییر شکل یافته و سلول 
های عضلانی را قادر می سازد در برابر یکی از دلایل اصلی 
پیری از خود محافظت کنند. بدون تردید، مصرف انار یکی 
از خوشمزه ترین روش های موجود برای افزایش طول عمر 

به نظر می رسد.
محدودیت کالری دریافتی

 به تازگی مطالعه ای در نشریه نیچر به چاپ رسید که 
بهترین گزینه برای افزایش طول عمر را محدود کردن 
مطالعه  این  طی  بود.  کرده  عنوان  غذایی  مواد  مصرف 
پژوهشگران دریافتند مردم، حیوانات و حتی کرم هایی 
که یک رژیم غذایی محدوده شده از نظر دریافت کالری 
را مصرف می کنند حدود 40 درصد بیشتر از همتایان 
پرخور خود عمر می کنند. البته حالت نیمه گرسنه دائمی 
می تواند سال های اضافی عمر انسان را ناخوشایند سازد و 
از این رو مطالعات جدیدتر بر مفهوم »روزه داری متناوب« 
یا عدم مصرف مواد غذایی برای دوره هایی از 12 ساعت تا 
36 ساعت متمرکز بوده اند. از این طریق می توانید از فواید 
محدودیت کالری دریافتی بدون تجربه گرسنگی آزار دهنده 
بهره مند شوید. یک رژیم غذایی کم کالری نقشی کلیدی در 

حفظ سلامت و طول عمر بیشتر انسان دارد.

چطور پوستی درخشان و جوان داشته باشیم

مراقبت های پوستی در هنگام شب
هرروز، پوست ما در معرض خطرات بسیاری قرار می گیرد که در کیفیت و سلامت 
آن تاثیرگذارند. ازجمله این عوامل می توان به مواد شیمیایی، آلودگی، سموم واشعه 
UV اشاره کرد.درنتیجه، به مرور زمان ، پوست خشک، بی طراوت، آسیب دیده، پر از 
چین و چروک و لکه های تیره خواهد شد؛ اما برای پیشگیری از بروز چنین مشکلاتی، 
باید پوست خود را تحت مراقبت های ویژه، به خصوص شب ها، قرار دهید تا به بازسازی 
آن کمک کنید.در این صورت صبح ها پوستی درخشان و جوان با جوش و آکنه کمتر 

خواهید داشت.
به گزارش سلامت نیوز، در این قسمت چند نکته که رعایت آن ها شب هنگام به شما 

در داشتن پوستی زیبا کمک می کنند، مطرح می کنیم:
آرایش خود را پاک کنید

باید هر شب قبل از رفتن به رختخواب آرایش خود را پاک کنید ؛ در غیر این 
صورت ،منافذ پوست از آلودگی پرشده و در نتیجه موجب بروز آکنه ، لکه های تیره 
و آسیب دیدگی پوست خواهد شد؛ پس پوست خود را تمیز و از یک کرم مرطوب 

کننده استفاده کنید.
از یک تونر استفاده کنید

بهتر است از یک تونر برای تمیز کردن پوست استفاده کنید؛ زیرا این کار موجب 
حفظ تعادل در pH پوست می شود و با باکتری ها و میکروارگانیسم ها مبارزه می کند. 
کرم دور چشم را فراموش نکنید.اولین نشانه های سالخوردگی در اطراف چشم ها 
پدیدار می شوند ؛بنابراین نباید مراقبت کافی از این ناحیه را فراموش کنید. از یک 
کرم دور چشم برای آبرسانی این ناحیه ، کاهش چین و چروک و از بین بردن پف و 

تیرگی اطراف چشم بهره ببرید.
رو بالشی ابریشمی انتخاب کنید

تنها دلیل عمده تسریع پیری پوست، خوابیدن روی صورت است. در این حالت 
پوست فشرده شده و گردش خون آن به اندازه کافی صورت نمی گیرد؛ بنابراین 
پوست صورت آسیب می بیند و چین می خورد و این سبب بروز چین و چروک ها 
می شود.خوابیدن به حالتی که سر به سمت پایین باشد، سبب جمع شدن آب در 
موضع و در نتیجه پف آلودگی صورت می شود.بهتر است رو بالشی شما ابریشمی 
باشد؛زیرا در تماس با پوست و مو نرم است. در ابریشم هجده آمینو اسید ضروری و 
تعداد بی شماری پروتئین وجود دارد که به جوان سازی پوست و حفظ زیبایی آن 

کمک می کند .
دستگاه بخور را روشن کنید

دستگاه بخور را شب هنگام روشن کنید تا هوای اطراف اتاق مرطوب و از خشکی 
پوست جلوگیری شود. علاوه بر این بخور، از پیشرفت بیماری هایی نظیر اگزما نیز 

پیشگیری می کند.
استفاده از کرم دست

کرم دست می تواند پوست دست ها را در طول شب مرطوب نگه دارد و در این 
صورت صبح پوست زیباتری خواهید داشت. به سادگی دست ها را با آب گرم و صابونی 
ملایم شست وشو دهید و بعد از خشک کردن آن ها از کرم مرطوب کننده استفاده 

کنید.
موهای خود را در قسمت بالای سر جمع کنید

مطمئن شوید که در طول شب موهای شما بالای سرتان بسته شده باشد . مهم ترین 
فایده این کار درواقع جلوگیری از تماس پوست با آلودگی ها و چربی مو است.

دندان ها رامسواک بزنید
حتی بچه ها هم از ضرورت رعایت این نکته آگاهی دارند. مسواک زدن دندان ها 
قبل از رفتن به خواب الزامی است. با این کار از بوی بد دهان هنگام بیدار شدن 

پیشگیری می شود.
خواب کافی داشته باشید

حتما به اندازه کافی استراحت کنید و اندازه کافی یعنی حداقل هفت تا هشت 
ساعت خواب پیوسته . در این صورت رشد سلول ها تحریک می شود و به بازسازی 
پوست کمک می کند. تلفن همراه خود را بیرون از رختخواب قرار دهید. تلویزیون را 
خاموش و محیطی آرام برای خواب عمیق خود فراهم کنید. تحت چنین شرایطی 

تغییرات مثبت چشمگیری در پوست و موی خود مشاهده خواهید کرد .
*دکتر گیتا فقیهی*متخصص پوست



اجتماعی 6

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم مطرح کرد

 خدمات رسانی شهرداری قم در مسیر پیاده روی 
زائرین کربلا 

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم از حضور 100 نیروی 
خدمات شهری برای نظافت مسیر پیاده روی زائرین کربلای حسینی خبر داد. 

سیدمحسن میرهادی با اشاره به تشکیل ستاد اربعین شهرداری برای خدمات رسانی 
به زائرین پیاده اربعین حسینی اظهار کرد: این ستاد در شهرداری از ماه ها قبل کار 
خود را آغاز کرده و در کمیته های مختلف برنامه ریزی برای خدمات رسانی به زائرین 
اربعین حسینی را بر عهده دارد. وی با بیان اینکه ستاد اربعین شهرداری قم در مسیر 
نجف به کربلا خدمات مرتبط با نظافت، پاکیزگی و جمع آوری پسماند را در عهده دارد 
خاطرنشان کرد: محدوده فعالیت خادمین زائرین اربعین در شهرداری در مسیر طریق 
الحسین بین عمود 1080 تا 1180 مستقر خواهند بود. مدیرکل نظارت و هماهنگی 
خدمات شهری شهرداری قم حضور 100 نیروی خدمات شهری برای نظافت مسیر 
پیاده روی زائرین کربلای حسینی را یادآور شد و افزود: همچنین تمهیداتی برای اعزام 
اتوبوس های درون شهری به مرز مهران برای جابه جایی زائرین بین مهران و نقطه صفر 
مرزی داشته ایم. وی با تاکید بر اینکه با هماهنگی سازمان پایانه های مسافربری استان 
نیز 9 دستگاه اتوبوس بین شهری برای انتقال زائرین به مهران اعزام می شود بیان کرد: 6 
دستگاه خودرو خدماتی اعم از آتش نشانی، کامیون، باب کت و... نیز برای خدمات رسانی 
به زائرین و پاکسازی محدوده موکب آستان مقدس حضرت معصومه)س( اعزام می شود. 
میرهادی پشتیبانی موکب های مستقر در مرز مهران و انتقال مایحتاج آنها را از دیگر 

برنامه های شهرداری برای خدمات رسانی در ایام اربعین حسینی عنوان کرد.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  اعلام کرد

 خدمات رسانی ۵0 دستگاه اتوبوس شهرداری قم 
در مرز مهران

 مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: امروز 50 دستگاه اتوبوس شهرداری 
قم به مرز مهران اعزام خواهند شد و وظیفه خدمت رسانی به زائرین اربعین را بر عهده 

خواهند داشت. 
حسین مومنی موحد با اشاره به برنامه خدمات رسانی سازمان اتوبوسرانی قم به زائرین 
اربعین حسینی اظهار کرد: در این راستا با هماهنگی مجموعه های استانی و شهری 
بستر اعزام تعدادی از ناوگان حمل و نقل عمومی استان به مرز مهران برای خدمات 
رسانی به زائرین اربعین فراهم شده است. وی با بیان اینکه طبق هماهنگی صورت 
گرفته با شرکت های خصوصی زیرمجموعه سازمان اتوبوسرانی 50 دستگاه اتوبوس 
درون شهری قم به مهران اعزام می شوند خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه قریب به 
258 دستگاه اتوبوس در سطح شهر قم فعال هستند طی روزهایی که برنامه خدمت 
رسانی به زائرین اربعین است، این ناوگان به 208 دستگاه می رسد. مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم از اعزام این اتوبوس ها به مرز مهران از امروز خبر داد و افزود: این 
50 دستگاه اتوبوس تا 6 آذر ماه در مرز مهران مستقر بوده و جابه جایی زائرین از مهران 
به نقطه صفر مرزی و بالعکس را بر عهده دارند. وی خاطرنشان کرد: همچنین دو اکیپ 
گشت و تعمیر سیار نیز نیز مهران مستقر شده و ضمن کنترل و نظارت بر روند خدمات 
رسانی ناوگان اتوبوسرانی شهری قم، خدمات رسانی به ناوگان دیگر کلانشهرها را نیز 
انجام می دهند. مومنی موحد بیان کرد: این اتوبوس ها ساعت هشت صبح دیروز شهر 

مقدس قم را به مقصد مهران ترک کردند.

همزمان با آغاز هفته کتاب؛

3 نمایشگاه کتاب در بخش های استان  قم 
برپا می شود

سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: همزمان با با آغاز هفته کتاب 
زنگ کتاب در برخی مدارس قم نواخته و 3 نمایشگاه کتاب در بخش های استان افتتاح 

می شود. 
وحید فرجی صبح یکشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه که در آستانه بیست و 
چهارمین دوره هفته کتاب جمهوری اسلامی برگزار شد، با اشاره به اهمیت مسئله کتاب 
خوانی و فرهنگ مطالعه در جامعه، اظهار داشت: هر ساله در چنین ایامی به منظور 
ترویج کتاب خوانی و انس بیشتر مردم با کتاب و نیز معرفی تازه های نشر برنامه های 
مختلفی برگزار می شود. وی با بیان اینکه هفته کتاب خوانی از 24 آبان  لغایت اول آذرماه 
خواهد بود، گفت: کتاب و خانواده، کتاب و دانشگاه، کتاب و رسانه، کتاب و کودک، کتاب 
و هنر، کتاب و تکنولوژی، کتاب و امام حسین)ع( نام هایی است که برای روزهای این 
هفته در نظر گرفته شده است. سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد قم با اشاره به اینکه 
شعار هفته کتاب خوانی امسال »ایران می خواند« است، افزود: نواختن زنگ کتاب در دو 
مدرسه با حضور مسئولان، افتتاح 3 نمایشگاه در بخش های کهک، قنوات و دستجرد از 
برنامه های روز اول این هفته است. فرجی با بیان اینکه دستگاه های مختلف در این حوزه 
ورود کرده اند، ادامه داد: چاپ کتاب نوای عاشقی و توزیع بین زائرین، اهدای کتاب به 
انجمن های هنری، مدارس، پایگاه های بسیج، بهزیستی، حوزه علمیه و ادارات از دیگر 
برنامه های درنظر گرفته شده در هفته کتاب است. وی عنوان کرد: برنامه هایی چون 
دیدار با فرزندان شهدای مدافع حرم، امضای تفاهم نامه با برخی مراکز جهت تجهیز 
قفسه باز کتاب در آن مراکز و نیز بازدید از کتابخانه های فعال استان و تجلیل از آنها در 
دستور کار قرار دارد. سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: با همکاری 

شهرداری 100 دستگاه اتوبوس و تاکسی مجهز به قفسه باز کتاب شده اند.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم :

مدول سوم تصفیه خانه شهرك صنعتی شکوهیه 
ساخته می شود 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم؛ از اتمام مرحله مطالعاتی ساخت 
مدول سوم تصفیه خانه شهرك صنعتی شکوهیه خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت شهرك های صنعتی استان قم؛ امیرطیبی نژاد با اعلام 
این خبر اظهارداشت: در راستای تامین و توسعه زیرساخت های شهرك های صنعتی 
استان و همچنین افزایش سطح بهداشت و محیط زیست شهرك های صنعتی، احداث 
مدول سوم تصفیه خانه شهرك صنعتی شکوهیه را در دستور کار خود قرارداد. وی با بیان 
اینکه در حال حاضر مدول اول و دوم تصفیه خانه شهرك صنعتی شکوهیه و همچنین 
پروژه استحصال آب صنعتی از فاضلاب در این شهرك در حال فعالیت می باشد افزود: 
براساس افزایش واحدهای تولیدی، توسعه مساحت این شهرك صنعتی و همچنین 
افزایش روند فعالیت های واحدهای تولیدی این شرکت را بر آن داشت تا نسبت به 
توسعه تصفیه خانه شهرك اقدام کند. وی تصریح کرد: خوشبختانه با سرعت عمل لازم 
و پیش بینی های صورت گرفته در زمان مناسب با انتخاب مشاور، فاز مطالعاتی این 
پروژه به پایان رسیده است و با انجام مقدمات قانونی و انتخاب پیمانکار فاز عملیاتی ان 
از ابتدای سال آینده آغاز می شود. طیبی نژاد اضافه کرد: مدول سوم تصفیه خانه این 
شهرك صنعتی دارای ظرفیتی بالغ بر هزار متر مکعب می باشد که با ظرفیت 2 هزارو 
500 متر مکعبی مدول اول و دوم ظرفیت تصفیه خانه شهرك صنعتی شکوهیه به 3 
هزارو 500 مترمکعب در شبانه روز می رسد. وی ورودی فاضلاب این شهرك صنعتی 
در حال حاضر را هزارو 200 مترمکعب پساب عنوان کرد و بیان داشت: با توجه به فعال 
شدن ظرفیت راکد واحدهای صنعتی و راه اندازی واحدهای تولیدی جدید پیش بینی 
می کنیم حجم ورودی فاضلاب به تصفیه خانه طی سالیان آینده افزایش یابد لذا لازم 
است تمهیداتی اتخاذ شود تا در آینده شاهد بحران و مشکلات زیست محیطی در سطح 

شهرك صنعتی شکوهیه نباشیم. 
وی بر ضرورت توجه واحدهای تولیدی مستقر در شهر کها و نواحی صنعتی استان قم 
به امر محیط زیست تاکید کرد و بیان داشت: خوشبختانه از آنجایی که ما حفظ محیط 
زیست را وظیفه و تکلیفی بر دوش خود می دانیم و علی رغم محدودیت های منابع آبی 
در این استان ولی باید اعلام کنیم که میزان فضاهای سبز و درخت کاری سطح شهر 

کها و نواحی صنعتی قم بیش از نرم استاندارد کشوری است.

مدیرعامل شرکت آبفا روستایی استان قم خبر داد؛

پیشرفت 8۵ درصدی پروژه مجتمع آب رسانی 
چاله گنبد 

مدیرعامل شرکت آبفا روستایی استان قم از پیشرفت بالای 85 درصدی پروژه مجتمع 
آب رسانی چاله گنبد خبر داد.

 دکتر محمد احمدی جبلی بیان این که در صورت تامین اعتبار، پروژه در دهه مبارک 
فجر به  بهره برداری می رسد، اظهار داشت: پروژه مجتمع آبرسانی چاله گنبد با پیشرفت 
و دقت بسیار خوبی در حال انجام است و با اجرای آن روستاهای چاله گنبد، قلعه چم و 

علی آباد نیزار از آب سالم، بهداشتی و پایدار برخوردار خواهند شد. 
احمدی جبلی با اعلام این که مطالعه و انتخاب پیمانکار پروژه در اسرع وقت انجام شد 
افزود: عملیات اجرائی این پروژه در اواخر سال1394 آغاز شده و  تاکنون خط انتقال، 
حوضچه ها، مخازن پمپاژ و ساختمان های برق به طور کامل اجرا شده است و از 

پیشرفت  85 درصدی برخوردار است.

دوشنبه -بیست وچهارم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4147

نمایندگان مجلس اعتقاد دارند باید به حوزه خدمات رسانی برای 
زائران اربعین حسینی در مرزها »نگاه ملی« داشت و در این میان 
باید زیرساخت هایی مانند جاده ، مراکز اقامتی، مراکز بهداشتی و 

غیره توسعه یابد. 
شور و حال حسینی همه ساله با اجتماع بزرگ عزاداران حضرت 
می توان  و  می رسد  اوج خود  به  اربعین  ایام  در  )ع(  اباعبدالله 
دسته های عزاداری شیعیان همه کشورهای دنیا را در این همایش 

بزرگ دینی مشاهده کرد.
خوشبختانه ایران نیز سهم بسزایی در برگزاری مراسم ایام اربعین 
حسینی)ع( دارد زیرا مرزهای ایران اسلامی میزبان چندین میلیون 
نفر از عاشقان حضرت اباعبدالله )ع( از کشورهای مختلفی است 
که برای رسیدن به کشور عراق از پایانه های مرزی مهران، چذابه و 

شلمچه عبور می کنند.
علاوه بر زائران کشورهای خارجی، در سال های گذشته میزان 
مشتاقان ایرانی که علاقه مند حضور در مراسم پیاده روی اربعین 
بودند نیز افزایش یافته  و در سال جاری نیز این رقم بر اساس 
سامانه »سماح« به بیش از 500 هزار نفر رسیده است؛ این مهم 
نشان دهنده نیاز به ایجاد ظرفیت در مرزهای منتهی به کشور عراق 
و تامین زیرساخت ها به منظور ارائه خدمت و ایجاد رفاه برای زائران 

داخلی و خارجی است.
در سال های گذشته کاستی های فراوانی وجود داشته که با 
تجربیات بدست آمده و تلاش های صورت گرفته بخشی از آنها رفع 
شده و هم اکنون پایانه های مرزی ایران اسلامی با توان و ظرفیت 
بالایی پذیرای مشتاقان زیارت حضرت اباعبدالله )ع( است؛ در این 
میان نمایندگان مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار 
خانه ملت ضرورت نگاه ملی به حوزه خدمات رسانی برای زائران 
اربعین حسینی را ضروری دانستند و بر توسعه زیرساخت هایی 
مانند ساخت جاده ، ایجاد مراکز اقامتی، احداث مراکز بهداشتی و 

غیره تاکید کردند.
 تامین آب شرب، مشکل کنونی در مرز چذابه 

نماینده دشت آزادگان و هویزه در مجلس با اشاره به اینکه تامین 
آب شرب از جمله مشکلات کنونی در مرز چذابه تلقی می شود، 
گفت: ایجاد و گسترش فعالیت مراکز صدور روادید معتبر و ویزا 

نزدیک مرزها امری ضروری است.
قاسم ساعدی با اشاره به امکانات فراهم شده در مرز چذابه  برای 
استقبال از زائران اربعین حسینی، گفت: از تمام ظرفیت های 
استانی و شهرستانی برای تسهیل و خدمت رسانی به زائران بهره 
گرفته شده و خوشبختانه نسبت به سال گذشته امکانات بهتری 

فراهم شده است.
نماینده دشت آزادگان و هویزه در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه خوشبختانه مردم استان خوزستان با تمام وجود آماده 
استقابل از زائران اربعین حسینی هستند، اظهار کرد: در مسیرهای 
منتهی به مرز چذابه موکب های متعددی در حال فعالیت و خدمت 
رسانی به زائران هستند که نشان دهنده اهمیت و جایگاه مهمان 

نوازی در بین مردم خوزستان است.
وی ضمن تاکید بر اینکه تامین آب شرب از جمله مشکلات 
کنونی در مرز چذابه تلقی می شود، تصریح کرد: تامین آب شرب به 
عنوان یک نیاز اولیه در گذشته نیز مطرح شده بود ولی لوله کشی 
این مهم به دلیل عدم تخصیص اعتبار لازم محقق نشد و هم اکنون 

آب شرب به وسیله مخازن تعبیه شده تامین می شود.
ساعدی با اشاره به اینکه نباید تلاش های صورت گرفته را نادیده 
گرفت و صرفا به بیان مشکلات پرداخت، ادامه داد: با توجه به 
فعالیت های صورت گرفته 50 هکتار پارکینگ برای زائران اربعین 
حسینی در نظر گرفته شده تا با آسودگی در این منطقه وسایل 

نقلیه خود قرار دهند.
وی با بیان اینکه تاکنون بیش از 15 هزار خودرو در مرز چذابه 
وجود دارد، افزود: مسائلی همچون امور بهداشتی، ساماندهی 
وضعیت جاده ها، اسکان موقت و غیره مورد توجه قرار گرفته و 

مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
این نماینده مردم در مجلس دهم با اشاره به اینکه زیرساخت 
جاده ای در دو مسیر مجزا رفت و برگشت در مرز چذابه فراهم شده 
و این امر باعث سهولت دسترسی زائران شده است، خاطرنشان 
کرد: باید اذعان کرد ایجاد و گسترش فعالیت مراکز صدور روادید 
معتبر و ویزا نزدیک مرزها امری ضروری است زیرا این امر می تواند 
رفاه بیشتری را فراهم کند و زائران در صورت بروز مشکل، به 

راحتی اقدام به رفع نقص در این مراکز کنند.
 زیرساخت های خدمات رسانی به زائران اربعین در 

شلمچه آماده شده است
نماینده مردم خرمشهر در مجلس با تأکید بر اینکه باید نگاه ملی 
به حوزه خدمات رسانی برای زائران اربعین حسینی وجود داشته 
باشد، گفت: زیرساخت های لازم برای این کار با اعتبارات شهرستان 

خرمشهر آماده شده است.
عبدالله سامری در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به اهمیت فراهم 
کردن شرایط میزبانی از زائران اربعین حسینی در مرز شلمچه، 
گفت: در سال جاری زائران امام حسین )ع( در ایام اربعین فقط 
امکان تردد از سه مرز مهران، شلمچه و چزابه دارند که در این میان 

مرز شلمچه از جایگاه خاصی برخوردار است.
نماینده مردم خرمشهر و مینوشهر در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه باید به حوزه خدمات رسانی به زائران اربعین حسینی در 
خرمشهر و مرز شلمچه نگاه ملی داشت ولی متاسفانه امکانات و 
تجهیزات فراهم شده در مرز شلمچه از اعتبارات ارگان های مختلف 
در شهرستان تامین شده است، اظهار کرد: به عنوان مثال پارکینگ 
50 هکتاری در نظر گرفته شده برای زائران در مرز شلمچه از 

اعتبارات شهرستان خرمشهر تامین شده است.
وی با اشاره به اینکه مردم استان خوزستان در اقدامی کاملا 
جهادی، از ابتدای شهرستان خرمشهر تا مرز شلمچه موکب های 
مختلفی را برپا کرده اند تا زائران امام حسین )ع( در ایام اربعین 
در رفاه باشند، ادامه داد: خوشبختانه بزرگترین پایانه مرزی به نام 
عتبات عالیات در مرز شلمچه برای تردد مسافران به بهره برداری 
رسیده است و در هر یک روز کاری، چندین هزار نفر می توانند 

بدون معطلی و به راحتی از مرز عبور کنند.
این نماینده مجلس ضمن بیان اینکه زیرساخت های فراهم 
شده در مرز شلمچه دارای نقاط ضعف و قوت است، تصریح 
کرد: خوشبختانه اتوبوس های دورن و برون شهری متعددی برای 
جابجایی مسافران درنظر گرفته شده که از جمله اقدامات مثبت 

انجام شده است.
نماینده مردم خرمشهر و مینوشهر در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به اینکه زائران بسیاری از سایر کشورها برای رسیدن به 

مراسم اربعین از مرزهای کشورمان تردد می کنند، خاطرنشان کرد: 
برگزاری مراسم پیاده وری اربعین بازتاب جهانی دارد لذا باید با 
فراهم کردن امکانات به برگزاری مناسب این مراسم و بازتاب خوب 

آن کمک کرد.
 لزوم توسعه زیرساخت ها و امکانات گردشگری مهران

توسعه  اینکه  به  اشاره  با  مجلس  در  مهران  مردم  نماینده 
زیرساخت های گردشگری در مرزهای کشور خصوصا مهران امری 

ضروری است، خواستار رفع ضعف های جدی در این حوزه شد.
جلال میرزایی در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به اینکه تجربه 
بدست آمده از سال های گذشته موجب شده تا شرایط مناسب تری 
برای پذیرایی و میزبانی از زائران اربعین در مرز مهران فراهم شود، 
گفت: با توجه به امنیت و نزدیکی مرز مهران به عتبات عالیات، 
می توان اذعان کرد ظرفیت مناسبی در مرز بین المللی مهران برای 

پذیرش گردشگر مذهبی خصوصا در ایام محرم وجود دارد.
نماینده مردم  ایلام، ایوان، شیروان، چرداول و مهران در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه در سال گذشته زائران بیش از 30 
کشور جهان از مرز بین المللی مهران به منظور حضور در مراسم 
اربعین عبور کرده اند، اظهار کرد: این امر نشان دهنده لزوم سرمایه 
گذاری و فراهم کردن زیرساخت های رفاهی و خدماتی بیشتر در 

این منطقه از کشور است.
وی ضمن تاکید بر اینکه همه مسئولان برای خدمتگذاری زائران 
امام حسین )ع( از هیچ تلاشی دریغ نمی کنند، افزود: با توجه به 
تردد چندین هزار نفری زائران در ایام تاسوعا و عاشورا، سعی شده 
با افزایش گیت های کنترل ویزا و زائران، نقاط ضعف فعلی در خروج 

زائران برطرف شود.
این نماینده  مجلس با اشاره به اینکه هم اکنون تردد زائران 
از مرزهای خسروی، قصر شیرین و سومار به دلایلی مانند عدم 
امنیت، فراهم نبودن زیرساخت ها و غیره ممنوع است، تصریح کرد: 
باید از همه ظرفیت ها استفاده کرد تا از منابع محدود بیشترین 
بهره گیری شود لذا تمرکز بر آماده سازی یک مرز و سپس پرداختن 

به سایر مرزها ضرورت دارد.
وی گفت: هم اکنون جاده و مسیر منتهی به مرز مهران پاسخگو 
نیازها نیست لذا باید به بزرگراه تبدیل شود؛ رفع این مشکل نیازمند 

تامین اعتبارات و نگاه ملی مسئولان است.
اینکه توسعه زیرساخت های گردشگری در  بیان  با  میرزایی 
مرزهای کشور خصوصا مهران امری ضروری است، ادامه داد: امروزه 
گردشگری مذهبی روبه گسترش است از این رو باید با تدابیر ویژه  

و معرفی جاذبه ها کمک شایانی به رونق در این عرصه انجام داد.
نماینده مردم  ایلام، ایوان، شیروان، چرداول و مهران در مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: نباید فراموش کرد که علی رغم 
تلاش های صورت گرفته، هم اکنون زیرساخت ها و امکانات موجود 
مانند مهمانسرا، هتل و غیره در مرز جوابگوی زائران اربعین نیست 
و ضعف های جدی وجود دارد لذا باید برنامه ریزی مناسبی برای 

رفع این مهم انجام داد.

نمایندگان در آستانه اربعین حسینی)ع( مطرح کردند:

»شعور ملی«، پیوست »شور حسینی« در راهپیمایی اربعین 

 رئیس پلیس آگاهی لرستان   خبرداد

دستگیری کلاهبردار میلیاردی در خرم آباد
 با 36 شاکی 

کارآگاهان مبارزه با جعل و کلاهبرداری آگاهی استان لرستان - ، در عملیاتی غافلگیرانه 
توانستند ، یك کلاهبردار حرفه ای که با جلب اعتماد تعدادی از شهروندان خرم آبادی ، بالغ 

بر 30 میلیارد ریال از آنان کلاهبرداری کرده بود را شناسایی و دستگیر کنند.  
رئیس پلیس آگاهی لرستان در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس ، گفت: در 
پی شکایت تعدادی از شهروندان خرم آبادی مبنی بر اینکه فردی با جعل عنوان مهندس 
ساختمان ، مبالغی را از آنان دریافت و سپس متواری شده است ، رسیدگی به موضوع در 

دستور کار کارآگاهان مبارزه با جعل و کلاهبرداری آگاهی لرستان قرار گرفت . 
سرهنگ  عباس نظری افزود : با تحقیقات صورت گرفته مشخص شد، فرد کلاهبردار 
با شگردهای متقلبانه ، خود را مهندس ساختمان در امر انبوه سازی واحدهای آپارتمانی 
معرفی کرده که پس از جلب اعتماد تعدادی از شهروندان ، مبالغی را بابت پیش فروش 

واحد ساختمانی نیمه کاره از آنان دریافت و متواری شده است. 
نظری ادامه داد: ماموران با انجام کارهای اطلاعاتی و تخصصی ، موفق به شناسایی 
مخفیگاه متهم در تهران شده و پس از چند روز تعقیب و مراقبت در عملیاتی منسجم و 
برنامه ریزی شده ، فرد متخلف را که با تغییر چهره قصد فرار داشت ، دستگیر و به پلیس 
آگاهی لرستان منتقل کردند.  وی با بیان اینکه مبلغ کلاهبرداری شده 30 میلیارد و 
600 میلیون ریال است ، گفت: متهم با شیوه متقلبانه از 36 نفر از شهروندان خرم آباد 
، کلاهبرداری کرده است. رئیس پلیس آگاهی لرستان در پایان گفت: متهم جهت ادامه 

تحقیقات و سیر مراحل قانونی ، در اختیار مرجع قضائی قرار گرفت. 

سردار خانچرلی  خبرداد

کشف کالای قاچاق 7 میلیاردی 
در غرب استان تهران 

فرمانده انتظامی غرب استان تهران از کشف 15 دستگاه تراشکاری قاچاق به ارزش هفت 
میلیارد ریال در شهرستان قدس خبر داد. 

 سردار "محسن خانچرلی " در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: در پی 
کسب خبری مبنی بر اینکه فردی اقدام به قاچاق دستگاه تراشکاری در شهرستان قدس 
می کنند، رسیدگی به موضوع در دستور کار ماموران مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس 

آگاهی قرار گرفت. 
وی افزود: ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی و نامحسوس، محل مورد نظر در شهرستان 

قدس را شناسایی و پس از کسب مجوز قضائی به بازرسی از آن پرداختند. 
این مقام ارشد انتظامی با اشاره به دستگیری یک متهم در این رابطه بیان کرد: در 
بازرسی انجام شده، 15 دستگاه تراشکاری قاچاق که فاقد هرگونه مدارک گمرکی بودند، 

کشف شد. 
فرمانده انتظامی غرب استان تهران در پایان با اشاره به اینکه کارشناسان، ارزش ریالی 
کالاهای قاچاق کشف شده را هفت میلیارد ریال برآورد کردند، گفت: متهم پس از تشکیل 

پرونده جهت سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شد.

 مرکز اطلاع رسانی پلیس آگاهی تهران بزرگ با اشاره به شگرد دو سارق سابقه دار در مسموم 
کردن رانندگان کامیون و سرقت محموله روغن های صنعتی، از دستگیری این دو متهم خبر داد.  
جاری راننده یک دستگاه تریلر با مراجعه به کلانتری 175 باقرشهر اعلام کرد که در 23 تیرماه از 
پالایشگاه نفت در جاده باقرشهر اقدام به بارگیری محموله روغن صنعتی به مقصد خرم آباد کردم 
اما در میانه راه و پس از بیهوش شدن توسط شخصی که فکر می کردم همکار )راننده کامیون ( 
است، خودرو یدک کش و محموله روغن صنعتی آن سرقت شد.  با تشکیل پرونده مقدماتی با 
موضوع سرقت به عنف محموله و به دستور رئیس شعبه 103 دادگاه عمومی و انقلاب کهریزک، 
پرونده برای رسیدگی در اختیار پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.  راننده تریلر 
پس از حضور در پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ گفت: آن روز پس از بارگیری و خروج 
از انبار پالایشگاه قصد بستن چادر خودرو را داشتم که در این زمان، فردی ناشناس نزدیک و 
مدعی شد برادرش در شهرستان تصادف کرده و به این بهانه خواست تا قسمتی از مسیر با من 
همراه شود.  وی با بیان اینکه این شخص با ارائه مدارک شناسایی و ارائه گواهینامه مدعی شد 
که راننده خودرو سنگین و به نوعی همکارم است، افزود: با صحبت وی قانع شدم و پس از بستن 
چادر ماشین شروع به حرکت کردیم، پس از رسیدن به منطقه کهریزک به قصد تهیه آب یخ 
از ماشین پیاده شده و به یک مغازه در حاشیه جاده مراجعه کردم که این شخص نیز همراه من 
از تریلر پیاده و پس از دقایقی با چند عدد نوشیدنی رانی به کامیون بازگشت؛ پس از رسیدن 
به قم و زمانیکه قصد بررسی لاستیک ها را داشتم، وی پیشنهاد کرد تا کمی او پشت فرمان 
بنشیند تا من هم قدری استراحت کنم.  شاکی ادامه داد: در زمان استراحت کمی از آب میوه 
ای که وی خریده بود نوشیدم و پس از آن دیگر متوجه هیچ چیزی نشده و زمانی که چشم باز 
کردم مشخص شد که چند روز است تحت مراقبت پزشکی در بیمارستان بوئین زهرا هستم.  
براساس این گزارش صحت اظهارات راننده تریلر با بررسی تصاویربدست آمده از دوربین های 
مداربسته پالایشگاه نفت محرز شد و پس از انجام اقدامات چهره نگاری و بهره گیری از بانک 
اطلاعات مجرمان سابقه دار، »مجتبی . ن« )متولد 1355( شناسایی و مشخص شد که وی 
در فروردین سال جاری با گرفتن مرخصی از زندان خارج و سپس متواری شده است.  بررسی 
سوابق »مجتبی« حکایت از آن داشت که وی تاکنون 9 بار به اتهام ارتکاب جرایم مختلف از 
جمله قاچاق، مشارکت در قتل عمـد و آدم ربایی دستگیر و روانه زندان شده و آخرین بار در سال 
1391 به اتهام مشارکت در قتل عمـد، دستگیر و در ازای پرداخت دیه موفق به جلب رضایت 
از خانواده مقتول شده بود.  برابر اطلاعات بدست آمده از پرونده قتل عمـد این متهم، مجتبی 
در یک فقره قاچاق محموله سیگار همراه تعداد دیگری از همدستانش اقدام به ارتکاب جنایت 
و قتل راننده یک کامیون در شهرستان هشترود کرده و جسد راننده کامیون را سوزانده بودند. 

 *دستگیری دو متهم پرونده 
براساس این گزارش با شناسایی دقیق تصویر مجتبی توسط راننده تریلر و با اخذ نیابت قضائی، 

ماموران به مخفیگاه وی در شمال غرب کشور اعزام و متهم در هفتم آبان ماه دستگیر شد. 
مجتبی پس از دستگیری صراحتا به سرقت محموله روغن های صنعتی از تهران و همچنین 
چندین فقره سرقت مشابه در شهرستان های سمنان، سبزوار و شاهرود اعتراف و عنوان داشت 
که تمامی سرقت های خود را بهمراه یکی از دوستانش بنام »فریدون . ح« ) 34 ساله ( که در 
زندان با یکدیگر آشنا شده بودند ، انجام داده است.  مجتبی در خصوص نحوه مشارکت فریدون 
در ارتکاب سرقت های محموله روغن های صنعتی گفت: پس از آنکه موفق می شدم تا به بهانه 
همکار بودن اعتماد رانندگان خودروهای یدک کش را بدست آورده و همراه آنها شوم، فریدون 
نیز با یک دستگاه خودرو سواری ما را تعقیب می کرد تا سرانجام راننده در مکانی توقف کند و در 
آنجا بود که وی نوشیدنی های مسموم را به من تحویل می داد و من نیز رانندگان را مسموم می 

کردم.  براساس این گزارش با اعترافات صریح مجتبی در خصوص مشارکت فریدون در ارتکاب 
تمامی سرقت ها، مخفیگاهش در تهران شناسایی، وی دستگیر و در نهایت تمامی اعترافات 

مجتبی را تأیید کرد. 
سرهنگ کارآگاه حسین زارع رئیس پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ، با بیان اینکه 
متهمان پس از سرقت محموله های روغن های صنعتی خودروهای یدک کش را در بیابان های 
بوئین زهرا رها کرده و متواری می شدند، گفت: در این راستا چندین دستگاه تریلر مسروقه رها 
شده در شهرستان بوئین زهرا شناسایی و در ادامه نیز سایر رانندگان این خودروهای سنگین که 
دقیقا به همین شیوه و شگرد و توسط متهمان مورد سرقت محموله قرار گرفته بودند، شناسایی 
و برای پیگیری شکایات خود به پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ مراجعه کردند. وی افزود: 
در ادامه رسیدگی به پرونده و برای شناسایی دیگر جرایم ارتکابی متهمان، دستور انتشار بدون 
پوشش تصاویر آنها از سوی مقام قضایی صادر شد و براین اساس از کلیه شکات و مالباختگان 
بویژه رانندگان خودروهای سنگین که بدین شیوه و شگرد مورد سرقت کامیون و یا سرقت 
محموله بویژه محموله روغن های صنعتی قرار گرفته و موفق به شناسایی تصاویر متهمان شدند 
دعوت می شود تا برای طرح و پیگیری شکایات خود به نشانی پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران 

بزرگ در شهرری - خیابان آستانه مراجعه کنند. 
 سرهنگ کارآگاه حسین زارع ، رئیس پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ ، در خصوص 
این پرونده گفت: در ادامه تحقیقات از دو متهم پرونده، کارآگاهان پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران 
بزرگ اطلاع پیدا کردند که متهمان پس از سرقت محموله های روغن های صنعتی، خودروهای 
یدک کش را به شهرستان بوئین زهرا منتقل و در بیابان های این شهرستان رها کرده و خود نیز 
از محل متواری می شدند که با پیگیری این موضوع، چندین دستگاه تریلر مسروقه رها شده در 
شهرستان بوئین زهرا شناسایی و در ادامه نیز سایر رانندگان این خودروهای سنگین که دقیقا 
به همین شیوه و شگرد و توسط متهمان مورد سرقت محموله قرار گرفته بودند، شناسایی و 
برای پیگیری شکایات خود به پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شدند.   رئیس پایگاه 
نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ، گفت: در ادامه رسیدگی به پرونده و برای شناسایی دیگر جرایم 
ارتکابی متهمان، دستور انتشار بدون پوشش تصاویر متهمان پرونده از سوی مقام قضایی صادر 
شده است. از شکات و مالباختگان به ویژه رانندگان خودروهای سنگین که بدین شیوه و شگرد 
مورد سرقت کامیون و یا سرقت محموله به ویژه محموله روغن های صنعتی قرار گرفته و موفق 
به شناسایی تصاویر متهمین شدند دعوت می شود تا جهت پیگیری شکایات خود به نشانی 

پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ در شهرری - خیابان آستانه مراجعه کنند.   

سرقت با شگرد مسموم کردن رانندگان

دستگیری سارقان روغن های صنعتی

دولت و ملت عراق این روزها آماده شده اند بار دیگر 
صحنه هایی بی بدیل از اربعین حسینی را با میزبانی 
از میلیون ها زائر از سراسر جهان بویژه از ایران، به رخ 
جهان بکشند و این فضای مهربانی و انسانی چیزی 
نیست جز معجزه امام حسین)ع(؛ اما سوالی که این 
روزها بسیار مطرح می شود این است که' چگونه 

اربعینی شویم؟' 
فرهنگی  رایزن  اباذری  غلامرضا  الاسلام  حجت 
با  بغداد،  در  ایرنا  با  وگو  گفت  در  درعراق  ایران 
اشاره به سه محور مورد تاکید در فرمایشات سال 
گذشته رهبر معظم انقلاب اسلامی، پیرامون اربعین 
حسینی، گفت: در فرمایشات سال گذشته ایشان 
سه نکته اساسی خطاب به زائران وجود دارد؛ رعایت 
قوانین و مقررات کشور میزبان، سپاسگزاری از ملت 
و دولت عراق و سوم اینکه ایشان به زائران اربعین 
غبطه می خورند و آرزوی حضور در صفوف زائران 

را عیان می کنند.
رایزن فرهنگی ایران در عراق، گفت این محور نکات 
مهمی هستند که باید بر روی آن فرهنگ سازی 
و و این محورها نهادینه شود و هر عاشق و زائری 
مفاهیم موجود در دل این سه محور را درک کند تا 
آن تاثیراتی که از اربعین حسینی انتظار داریم، حاصل 

شود. 

 رعایت قوانین و مقررات عراق
 اباذری، اولین محور را تاکید مقام معظم رهبری 
مبنی بر تقدیر و تشکر از ملت و دولت و عشایر و 
جوانان عراق دانست و گفت، فضای حاکم بر ایام 
اربعین ، معنوی ، فکری و فرهنگی است و باید وحدت 
بخش و وحدت آفرین بویژه میان دو ملت ایران و 
عراق باشد و این مطلب را باید سرمشق و سرلوحه 
رفتارهایمان قرار دهیم و راه آن نیز سپاسگزاری و 

تشکر از مردمی است که میزبانی می کنند.
اباذری به تاکید مقام معظم رهبری دراین خصوص 
اشاره کرد و گفت، حالا سوال اینجاست که چگونه 
می توانیم این تشکر و تقدیر را به میزبانان خود ابلاغ 

کنیم؟
وی اضافه کرد : یکی از راه های قدردانی و تشکر از 
میزبان این است که به قوانین و مقررات کشور عراق 
احترام بگذاریم و این موضوع باید به یک فرهنگ در 
جامعه ایرانی تبدیل شود و بدانیم که نادیده گرفتن 
شرایط و قوانین کشور میزبان یعنی عراق ، نه تنها در 
شان ایران و ایرانی و فرهنگ غنی این کشور نیست، 

بلکه نوعی ناسپاسی هم محسوب می شود. 
رایزن فرهنگی ایران در عراق، ادامه داد: به همین 
منظور ما امسال تلاش های خود را راستای فعالیت 
های فرهنگی افزایش داده ایم و با تشکیل کمیته ای 

با حضور دستگاه های فرهنگی دو کشور تلاش می 
کنیم این مفاهیم را نهادینه کنیم ، چرا که رعایت 
مقررات و قوانین نشانه رشد فرهنگی و تمدن یک 

ملت و جامعه است.
وی تاکیدکرد که رعایت قوانین و شرایط عراق از 
نظر شرعی نیز باید مورد توجه قرار گیرد و احتیاط 

شرعی در این خصوص لازم است. 
سپاسگزاری عملی

دومین محوری که از متن فرمایشان رهبر معظم 
ایران در عراق  رایزن فرهنگی  تاکید  انقلاب مورد 
است، آنجاست که مقام معظم رهبری فرمودند، باید 

سپاسگزار دولت، ملت و عشایر عراق باشیم.
اباذری ، با اشاره به عمق این فراز از بیانات رهبری 
، تاکید کرد که باید این موضوع را به فرهنگ تبدیل 
کنیم، تا اوج عظمت فرهنگ ملت ایران را به نمایش 
گذاشته باشیم.  وی ، با طرح این سوال که 'چگونه می 
توانیم از میزبان خود تشکر کنیم؟، افزود : قدردانی و 
تشکر از میزبانی شایسته عراقی ها، باید هم در کلام 
وهم درعمل تجلی یابد ؛ تشکر از صاحبان منازلی 
که ازما پذیرایی می کنند و موکب هایی که خدمت 
رسانی می کنند یا حتی اگر شده با هدایایی هرچند 
کوچک نشان دهیم که قدردان زحمات آنان هستیم. 
همچنین نوع دیگری از تشکر و تقدیر از میزبان 

آن  و  اباذری مطرح کرد  الاسلام  را حجت  عراقی 
همکاری با نیروهای نظامی و انتظامی است که بعضا 
ممکن است سختگیری هم بکنند ، حال آنکه آنها 
شبانه روز در تلاش هستند تا امنیت زیارت اربعین 

را تامین کنند. 
بردباری در صف و کنترل احساسات و خشم در 
مواقع دشواری، به ویژه در تعامل با خادمان عتبات 
و نیز تشکر از رانندگان ، از دیگر راه های قدردانی از 

میزبان عراقی است. 
عظمت اربعین و لحظاتی که در آن سیر می کنیم

از  ایران در عراق، سومین محور  رایزن فرهنگی 
اربعین  در خصوص  انقلاب  معظم  رهبری  بیانات 
حسینی را که به گفته وی باید به آن توجه ویژه کرد، 
آن فراز از سخنان ایشان است که می فرمایند به حال 
زائران اربعین غبطه می خورند و آرزو می کنند که ای 

کاش در جمع زائران حضور داشتند.
اباذری گفت، این بخش از بیانات رهبرمعظم انقلاب 
، بار معنوی و فرهنگی بسیار بالایی دارد و این نکته 
را گوشزد می کند که لحظه لحظه حضور خود را در 
اربعین حسینی و در مسیر پیاده روی و زیارت، درک 

کنیم و قدر آن را بدانیم. 
وی با اشاره به فضای حاکم بر ایام اربعین در عراق 
و وجود جو همدلی و وحدت و مهربانی و دوری از 

خطاها و بداخلاقی های روزانه، گفت: باید از ثانیه 
ثانیه این فرصت استثنایی بهره برداری کنیم و فضای 

معنوی آن را به خانه و جامعه منتقل کنیم. 
اباذری در تشریح اهمیت و بار معنوی این ایام ، ادامه 
داد: آنها که زرنگ تر هستند، دراین ایام بهره برداری 
دوگانه می کنند، به طوری که هم زائر اربعین هستند 

و هم خادم زائران امام حسین)ع(!
به  با کمک  زیارت  ما در طول  داد:  توضیح  وی 
خادمان و مسئولان عتبات و نیز دست اندرکاران 
موکب های عراقی و هیات های حسینی، در طول 
مسیر، مشارکت در برقراری نظم و انضباط، به ویژه 
در همکاری با نیروهای امنیتی و پلیس، اقامه به 
موقع نماز و فراهم کردن زمینه انجام آن و همچنین 
مشارکت در نظافت و راهنمایی زائران در شرایط 
سخت و پرازدحام، نه تنها زائریم ، بلکه افتخار خادمی 

اربعین را هم کسب کرده ایم. 
از مهمترین جنبه های  اباذری همچنین، یکی 
زیارت را برای زائران ایرانی، توسعه فضای گفتمان 
وحدت عنوان کرد و گفت در این ایام میلیون ها زائر 
از سراسر عراق و جهان در کربلا و سایر عتبات حضور 
می یابند و این بهترین فرصت برای وحدت آفرینی 
است و بار معنوی زیارت اربعین را درهر دو جنبه 

زیارتی و خدامی پوشش می دهد.

چگونه اربعینی شویم؟ 






